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Abstrakt

Tato bakalářská práce má za cíl blíže přiblížit a definovat kostýmní výpravu jak běžnému
divákovi, tak i člověku z jiného odvětví kinematografie. Je rozdělena na tři části. V první
zkoumá historii samotného filmového kostýmu, jeho současný stav, jednotlivé složky a také
náhled na kostýmní výpravu z pohledu produkce . Ve druhé přiblíží jednotlivé žánry, které
určují náročnost příprav z hlediska produkce a kostýmní složky. V poslední, nejspecifičtější
části pak vytyčí několik hypotéz týkající se právě problematiky kostýmního výpravy, jejího
vztahu s producenty i režiséry a největšími překážkami, se kterými se setká při tvorbě
audiovizuálního díla. Ty jsou následně vyvráceny nebo potvrzeny na základě rozhovorů s
nejvýznamnějšími českými kostýmními výtvarníky, kostyméry i producenty.

Abstract

This thesis is aiming to enlighten the costume department to regular beholders and also to
experts from other sectors of the cinematography. It is divided into three parts. The first part
is dedicated to the history of film costumes, the current situation, individual components of
the costume department and the costume department from the film producer point of view.
The individual film genres determining the intensity of production preparation are captured in
the second part of my thesis. The last, the most specific part of the thesis, sets several
hypotheses connected with the production of film costumes, their links to film producers and
film directors and the biggest challenges which needs to be overcome in creation of the
audiovisual work. The hypotheses are consequently confirmed or declined based on the
interviews with the most known Czech film costume designers, film costumers and film
producers.



Klíčová slova
Kostýmní výtvarník, Producent, Film, Kostýmní výprava, Kostým

Keywords
Costume designer, Film producer, Costume department, Costume

Title/název práce
Production specifics of costume department in different movie genres



Poděkování

Na tomto místě bych rád poděkoval Prof. Ing. Arch. MgA. Ondřeji Nekvasilovi za cenné

rady, připomínky a trpělivost při tvorbě práce. Další obrovské díky patří respondentům, za

jejich čas a ochotu. V neposlední řadě pak všem ostatním, bez jejichž podpory bych práci

nedokončil, jmenovitě Petra Kačírková, Ivana Kačírková, Eliška Bičáková  a Zoran Zwaan.



Obsah

Úvod 10

1. Kostýmní výprava u filmu 11
1.1. Stručná historie kostýmní výpravy 11
1.2. Kostýmní výprava dnes 12
1.3.  Složky kostýmní výpravy a náplň jejich práce 13

1.3.1. Kostýmní výtvarník 13
1.3.2. Asistent kostýmního výtvarníka 13
1.3.3. Ilustrátor 14
1.3.4. Vedoucí kostymér 14
1.3.5. Kostyméři 14
1.3.6. Komparzní kostyméři, výpomoce 14
1.3.7. Střihači a švadleny 14
1.3.8. Patinéři 15
1.3.9. Další profese 15

1.4. Kostýmní výprava z pohledu producenta 15

2. Filmové žánry 16
2.1. Základní filmové žánry 16
2.2. Filmové žánry v průběhu let 17
2.3. Zkoumané žánry 18

2.3.1. Současnost 18
2.3.2. Dobovka 18
2.3.3. Pohádka 18
2.3.4. Sci-fi 18

3. Metodologie 19
3.1. Oslovení respondenti 20

4. Rozhovory s kostýmními výtvarníky a vedoucími kostymérkami 21
4.1. Začátek práce kostýmního výtvarníka 22
4.2. Skládání týmu kostýmní výpravy 23
4.3. Kostýmní rozpočet 24
4.4. Přípravy v jednotlivých žánrech. 25
4.5. Jiné faktory ovlivňující přípravy. 27
4.6. Překážky při výkonu práce 28
4.7. Komunikace kostýmní výtvarník x producent 29
4.8. Zdroje kostýmů 30
4.9. Šetření peněz u kostýmní výpravy 32

5. Rozhovory s producenty 33
5.1. Rozpočet v jiných žánrech 33
5.2. Vztah producent x kostýmní výprava 34
5.3. Různé žánry z pohledu producenta 35



Závěr 36

Summary 36

Použité zdroje 37

Seznam příloh 39



Úvod

Filmový kostým a obecně oděv jsou součástí mého života už zhruba od 17 let, kdy
jsem poprvé začal módu blíže studovat, psát o ní články na lifestylové magazíny jako
například czechmag.cz1 a v 18 letech založil vlastní oděvní značku UltraVagant2. Má slabost
pro vše, co se oblečení, střihů a látek týče mně proto během studií produkce táhla k bližšímu
poznání kostýmní výpravy a netrvalo dlouho, než jsem u tohoto povolání zakotvil kompletně.
Jelikož mi produkce dala do života velice cenné zkušenosti, které využívám při výkonu
povolání takřka každodenně, chci svou práci věnovat propojení těchto dvou světů - produkce
a kostýmů.

Ve své bakalářské práci jsem se proto rozhodl blíže prozkoumat a popsat specifika
kostýmní výpravy. Kostýmní výprava je často běžným divákem přehlížena, ač je její
důležitost u filmu už na základě selského rozumu nadmíru důležitá. Nejen, že by bez kostýmů
byli herci doslova nazí, kostým zároveň tvoří naraci postavy, dodává jí charakterové
vlastnosti a vizuální specifika, která diváka pomáhají navést skrz děj sledovaného
audiovizuálního díla, dává mu nápovědy a pomáhá s vývojem postavy od začátku do konce.
Z vlastních zkušeností a i na základě provedených rozhovorů také vím, že i v rámci
filmového štábu je kostýmní složka často přehlížena a ne úplně vždy brána v potaz.

Cílem mé bakalářské práce je blíže popsat, jak přesně funguje práce kostýmního
výtvarníka hlavně u celovečerních filmů různých žánrů. A to od počátku příprav, rozebrání
scénáře, až po samotnou realizaci daného projektu. Dále také podrobné rozebrání kostýmní
výpravy na jednotlivé profese až do těch nejméně viditelných, které bývají často i
opomenuty. Chtěl bych, aby po jejím přečtení měl jak laik (divák), tak například i člověk z
jiného odvětví filmové branže, kompletní přehled a porozumění tomu jak kostýmní složka
natáčení funguje a jaká jsou její specifika. Bonusem mi bude i jakékoliv hlubší osobní uznání
kvalit a důležitosti této složky u čtenáře, získané po přečtení práce.

Práci jsem strukturoval tak, aby se čtenář postupně dozvěděl vše potřebné o kostýmní
výpravě a jejím původu. Počínaje historií tvorby kostýmů u filmu, jejím současném stavu a
popsáním jednotlivých zkoumaných žánrů. To celé vede do finální části, pro kterou jsem
uskutečnil několik rozhovorů hlavně s nejzavedenějšími českými kostýmními výtvarníky,
dále také s producenty a vedoucími kostyméry - na základě těchto rozhovorů vytyčím několik
výzkumných otázek týkajících se kostýmní výpravy a následně je budu na základě
poskytnutých informací analyzovat.. Cílem této finální části je osvětlit důležité a často
upozaďované reálie, týkající se právě kostýmní výpravy a její spolupráce s produkcí.

2 UltraVagant Instagram [online]. [cit. 2022-06-10]. Dostupné z: https://www.instagram.com/ultravagant

1 KAČÍREK, Matěj. Rozhovor se zakladatelem My Dear Clothing & release party nové kolekce (fotoreport).
Czechmag [online]. 15.8.2015 [cit. 2022-06-10]. Dostupné z:
https://czechmag.cz/rozhovor-se-zakladatelem-dear-clothing-release-party-nove-kolekce-fotoreport/



1. Kostýmní výprava u filmu

Kostýmní výprava je nedílnou součástí nejen filmové výpravy, ale celého vzniku a
vizuálu audiovizuálního díla. Je zodpovědná za to, aby každý herec byl patřičně - dle děje a
vize režiséra - oblečen, aby jeho kostým odpovídal dobovým reáliím, aby mu kostým správně
seděl a v neposlední řadě, aby kostým působil věrohodně dle dané postavy a doplnil tak
vizuálně všechny ostatní složky výpravné části štábu. I pomocí kostýmu je dosáhnuto, aby
měl film celistvou, stylově jednotnou podobu a všechny prvky ladily s dominantní poetikou
díla.3

1.1. Stručná historie kostýmní výpravy

Už od nepaměti potřebují být herci oblečení, nejedná-li se o specifická díla, kterým se
v mé práci věnovat nebudu. Jak mi při konzultaci řekl vedoucí práce Prof. Ing. Arch. MgA.
Ondřej Nekvasil, filmový kostým vždy vycházel z divadelního kostýmu. Divadlo se jako
forma vizuálního performativního umění vyskytovalo o mnoho staletí, až tisíciletí dříve4.
Důraz na kostýmy byl kladem od samotného počátku a byl úzce spjat s vývojem civilní módy
- ve starověkém Egyptě jsou to například bederní roušky či tuniky, v Řecku (kde se i
formovaly základní dramatické žánry) se zase původní divadelní kostým formoval z úborů
kněžích a používaly se hodně masky či paruky.5

Základy filmového kostýmu tedy vycházejí z divadla, v ranných filmech profese
kostýmního výtvarníka vůbec neexistovala. Používalo se většinou vlastní oblečení herců,
které si vzali doma ze skříně, popřípadě oblečení ze skladů divadelních produkcí. Dle
kostýmního výtvarníka W. Roberta La Vina dokonce herečky, které měli to štěstí a jejich
šatníky disponovaly větším množstvím šatů, dostávaly více rolí.6 To se dělo hlavně před
příchodem velkých studií za dob němého filmu. Při pohledu na filmy z nultých let minulého
století je patrné, že kostýmům byla věnována jen mizivá část rozpočtu a důraz se kladl více
na jiné stránky díla. Kostýmní výprava jako celek přišla až s rozmachem studiového filmu a
začátkem fenoménu zvaného Hollywood.

S rozvojem velkých studií typu MGM nebo Warner brothers přirozeně přichází i
vznik legitimního kostýmního departmentu, velkých fundusů i půjčoven. V rámci jejich
prostorů byly vytvořeny velké krejčovské dílny, kde se vyrábělo a šilo vše, co herec pro
výkon svého povolání potřeboval. Od čepic, oblečení, až po boty a šperky (viz obrázek č.
1.).7 V této době se kostým pro hlavní role tvořil většinou jen pro jednu určitou scénu, byl

7LANDIS, Deborah Nadoolman. Hollywood costume. New York: Abrams, 2013. ISBN 1419709828.

6W. ROBERT, LaVine. In A Glamorous Fashion the Fabulous Years of Hollywood Costume Design. New York:
Charles Scribner's Sons, 1980. ISBN 978-0684176611.

5VOJTOVÁ, Ivana. Vliv divadelního kostýmu na herce. 2011. Bakalářská práce. Univerzita Karlova, Filozofická
fakulta, Ústav etnologie. Vedoucí práce Hnilica, Karel.

4PUTNA, Martin C. Homér 21: Antika a Bible, literární dějiny pro studenty všech věků [online]. Praha, 2015
[cit. 2022-07-15]. Dostupné z: http://www.fhs.cuni.cz/homer21/recko_drama.html. UK - Fakulta humanitních
studií.

3ADMIN. Filmový štáb. 25fps [online]. 25.9.2007 [cit. 2022-07-15]. Dostupné z:
http://25fps.cz/2007/filmovy-stab/



ušit z těch nejlepších materiálů a jednotlivé kousky by se daly považovat za zástupce Haute
Couture - vysoké módy na zakázku.

Na našem území film začíná vzkvétat se založením první republiky. Pozice
kostýmního výtvarníka v té době ale neexistuje. První film natočený ve studiích Barrandov
“Vražda v Ostrovní ulici” nemá v úvodních titulcích pozici kostýmního výtvarníka vůbec
uvedenou, pouze architekta.8 Například Adina Mandlová si kostýmy půjčovala v salónech
přímo na svoje jméno a nechávala pak jen od kostymérky, aby se o něj starala.9 Po válce už se
začíná kostýmní pozice obsazovat, v té době pouza jako kostymér. Vyskytuje se ale zřídka a
to převážně v dobových filmech, například v audiovizuálním díle režiséra Otokara Vávry
“Nezbedný bakalář” z roku 1946.10 U dobových filmů se často využívaly fundusy divadel,
kde měli realistické kostýmy. Stylizace divadla přichází až v 60. letech a proto tento způsob
půjčování přestává fungovat. Zlom tedy nastává v 60. letech, kdy se do popředí dostávají
dnes již kultovní režiséři jako Miloš Forman11, Jiří Menzel12 nebo Věra Chytilová13. Ve
filmových studiích na Barrandově pomalu vzniká fundus14 a celé kostýmní oddělení. Film byl
za komunistů znárodněný a centralizovaný a filmaři byli státní zaměstnanci, proto valná
většina tam i sídlila, přípravy byly o něco jednodušší než v současnosti, což potvrdila v
rozhovoru i vedoucí kostymérka Iveta Trmalová: “Byli jsme na Barrandově, všichni
zaměstnanci a v jedné budově. Tak když něco nebylo jasné, šla jsem o patro víš a zeptala se
režiséra.”15 Oproti současnosti měli také kostyméři jiné překážky, například každý kostým se
musel fotit na analog a čekat na vyvolání fotky, která často nemusela vyjít správně,
rozmazaně nebo vůbec.

1.2. Kostýmní výprava dnes

Kostýmní výprava je dnes běžnou součástí realizace celovečerního filmu. Díky
vyvíjejícím se technologiím může výtvarník k práci používat různé designové programy při
tvorbě kostýmů, hledat inspiraci online a půjčovat kostýmy z fundusů po celém světě.
Vedoucí kostymér a kostyméři mají práci ulehčenou moderními aplikacemi vyvinutými přímo
pro jejich práci, kam si jednotlivé herce v kostýmech fotí a mohou díky tomu snadno
kontrolovat návaznosti. Rozvoj e-portálů na oblečení také velmi usnadnil jejich nákup,

15Z rozhovoru s Ivetou Trmalovou a Zuzanou Máchovou obsáhnutém v příloze práce.
14Sklad kostýmů

13Filmová režisérka a pedagožka FAMU. Mezi její nejúspěšnější filmy patří například Sedmikrásky nebo
Dědictví aneb Kurvahošigutntág. Nar. 2.2.1929, zemřela 14.3. 2014.

12Filmový a divadelní režisér, herec a spisovatel. Získal Oscara za film Ostře sledované vlaky podle literární
předlohy Bohumila Hrabala. Nar. 23.2. 1938, zemřel 5.9. 2020.

11Filmový režisér, scenárista a příležitostný herec. Získal dva Oscary za své filmy Amadeus a Přelet nad
kukaččím hnízdem. Nar. 18.2. 1932, zemřel 13.4.2018.

10Nezbedný bakalář. Česko-Slovenská filmová databáze [online]. [cit. 2022-07-16]. Dostupné z:
https://www.csfd.cz/film/9464-nezbedny-bakalar/prehled/

9Z konzultace s vedoucím práce Prof. Ing. Arch. MgA. Ondřejem Nekvasilem.

8ČTK. Začalo to vraždou. Barrandov slaví 80 a otevře se veřejnosti. Lidovky [online]. 25.1.2013 [cit.
2022-07-16]. Dostupné z:
https://www.lidovky.cz/orientace/kultura/zacalo-to-vrazdou-barrandov-slavi-80-a-otevre-se-verejnosti.A130124
_154306_ln_kultura_btt



protože v kamenných obchodech se nenachází oblečení všech barev a ročních období.16

Zároveň dnes na v barrandovském fundusu najdeme přes tři sta tisíc kostýmů.17

1.3.  Složky kostýmní výpravy a náplň jejich práce

Mnoho lidí si řekne, že na tvorbu kostýmů stačí, obrazně řečeno, jeden výtvarník a
jedna švadlena. Málo z nich přesně ví, kolik profesí a jednotlivých činností a aktivit se za
tvorbou a udržováním kostýmu na place skrývá. Pro lepší představu o kostýmní výpravě jako
celku je zde důležité tato povolání vyjmenovat a stručně popsat náplň jejich práce. K
jednotlivým složkám poskytl nejvíce informací v rozhovorech kostýmní výtvarník Josef
Čechota a stal se hlavním zdrojem pro tuto sekci. Další zdroj jsou autorovi vlastní zkušenosti
při práci kostyméra, stylisty a kostýmního výtvarníka.

1.3.1. Kostýmní výtvarník

Kostýmní výtvarník je šéf, vedoucí celé kostýmní výpravy. Na základě scénáře
vymýšlí kompletní vizuál kostýmů hereckých rolí. Pro každou postavu tvoří koncept
kostýmů, který pak dopracovává do detailů dle typu filmu a typu kostýmu. Dělá rešerše, musí
se dopátrat toho, jak to v dané době děje filmu bylo a co se nosilo.18 Má na starosti kostýmní
rozpočet, za jehož přesnost je odpovědný producentovi. V komunikaci a realizaci je
partnerem režisérovi ve vizualizaci jeho vize.19 Dále také úzce komunikuje s uměleckým
maskérem ohledně pokrývek hlavy a paruk, se scénografem pak ohledně barevnosti dekorací,
aby kostým neměl stejnou barvu jako lokace. V neposlední řadě také s kameramanem z
hlediska textury látek, aby nevznikl na kameře efekt “moaré”, neboli zrnění určitých druhů
látek, například závojů nebo kostičkových vzorů.

1.3.2. Asistent kostýmního výtvarníka

Přímý spolupracovník kostýmního výtvarníka, který mu asistuje a pomáha hlavně s
kreativní složkou. Pomáhá mu shánět vzorky, vybírá oblečení z fundusu a tak podobně. Čím
je tato spolupráce těsnější, tím více je asistent kostýmnímu výtrvarníkovi příhodnější, jelikož
už zná obchody, dodavatele, výrobu a mnoho další aspektů, se kterými je výtvarník zvyklý
pracovat.

19Z rozhovoru se S. Rybákovou obsáhnutém v příloze práce.

18ŠLOSSEROVÁ, Stáňa a Patricie STROUHALOVÁ. Podle klobouku poznáte sebevědomí, vypráví kostýmní
výtvarnice Šlosserová. Oblékala i Angelinu Jolie. Český Rozhlas [online]. 27.2. 2021 [cit. 2022-06-25].
Dostupné z:
https://radiozurnal.rozhlas.cz/podle-klobouku-poznate-sebevedomi-vypravi-kostymni-vytvarnice-slosserova-843
6216

17O nás. Barrandov Studio Fundus [online]. [cit. 2022-08-0170]. Dostupné z:
https://www.fundus.barrandov.cz/o-nas

16 Z rozhovoru se I. Trmalovou a Z. Máchovou obsáhnutém v příloze práce.



1.3.3. Ilustrátor

V případě větších projektů si kromě asistenta kostýmní výtvarník najímá také
ilustrátora. Jeho úkolem je návrhy a siluety, které výtvarník načrtne rozkreslit do co
největšího detailu, aby následně střihači a švadleny mohli daný kostým ušít přesně podle
výtvarníkovi představy.

1.3.4. Vedoucí kostymér

Vedoucí kostymér je vedle asistenta nejbližší spolupracovník kostýmního výtvarníka.
Je to hlavní organizátor celého týmu, má na starosti zajištění zbytku profesí, organizaci práce,
organizaci provozu při i před natáčením a zároveň s výtvarníkem vytváří kostýmní rozpočet.20

Vytváří také kostýmní scénář a dle něho pak musí určit,, kolikrát bude daný kostým potřeba,
fáze jeho poničení a další specifika daných kostýmů, aby se o ně nemusel starat výtvarník.
Aby vše fungovalo správně, musí to být člověk, kterému kostýmní výtvarník důvěřuje a
rozumějí si nejen v pracovním vztahu, ale i v tom mezilidském.21

1.3.5. Kostyméři

Kostyméři jsou přímí asistenti vedoucího kostyméra. Jejich zaměření by se dalo
rozdělit na tři části. První jsou ti, co oblékají herce při kostýmních zkouškách před začátkem
samotného natáčení, kdy se vybírají kostýmy. Dále pak placoví kostyméři, kteří přímo při
natáčení kontrolují mezi každým záběrem, jestli je kostým v pořádku a připraven na akci.
Poslední skupinou jsou pak kostyméři v zázemí a ti připravují kostýmy na obrazy, které
budou následovat dále po právě natáčeném obrazu. Jsou na natáčení z toho důvodu, aby
ušetřili čas a zajistili, že každý herec má ten správný kostým vždy na sobě.22 Výjimečně se u
větších projektů vyskytují i osobní kostyméři velkých hereckých hvězd, kteří se starají jen o
daného herce a o nikoho jiného.23

1.3.6. Komparzní kostyméři, výpomoce

Pokud se v rámci natáčení objeví scény s větším množstvím komparzu, vedoucí
kostymér přibere k placovým kostymérům na pomoc komparznho kostyméra, který se o
komparz stará. Aby byl celý objem rolí správně oblečen a následně mezi obrazy kontrolován,
má tento kostymér pod sebou ještě několik lidí na výpomoc.24

1.3.7. Střihači a švadleny

24Z rozhovoru s J. Čechotou obsáhnutém v příloze práce.
23Z rozhovoru s J. Čechotou obsáhnutém v příloze práce.

22Informace poskytla během rozhovorů K. Štrbová-Bieliková (obsáhnutý v příloze práce) a zbytek dodal autor
ze svých osobních zkušeností.

21Z rozhovoru se S. Rybákovou obsáhnutém v příloze práce.
20Z rozhovoru s K. Štrbovou-Bielikovou obsáhnutém v příloze práce.



Pokud je u filmu (a většinou tomu tak bývá) potřeba výroba úplně nových kostýmů,
nastupuje tým střihačů a švadlen, který má zpravidla na starosti vedoucí kostymér. Z pravidla
se ještě dělí na pánské a dámské. Vytvářejí herecké kostýmy a provádějí na nich také úpravy
po kostýmních zkouškách.

1.3.8. Patinéři

Patinéři se starají o to, aby kostým vypadal realisticky. Provádějí tzv. staření kostýmů,
aby jednotlivé oblečení, které přijde hotové od švadlen, vypadalo tak, že ho daná postava už
nějakou dobu nosila. V případě speciálních rolí pak různá špinění, trhání apod.25 Musí použít
speciální barvy, které nejsou pratelné, aby mohl být herec na začátku každého natáčecího dne
ve vypraném kostýmu, který vypadá stejně obnošeně jako den předtím.

1.3.9. Další profese

Dle náročnosti a žánru daného filmu se v rámci kostýmní výpravy mohou vyskytnout
i externí povolání. Ta pomáhají se specifickými tvůrčími činnostmi, které jsou mimo rámec
možností zbytku kostýmního departmentu. Patří mezi ně například obuvník, kloboučník,
šperkař.26 Dále také externí poradci, například specialista na historický oděv či technologie.

1.4. Kostýmní výprava z pohledu producenta

Producent, popřípadě produkční, by v ideálním případě měl znát základní informace a
zvyklosti týkající se kostýmní výpravy. Je kolem ní spoustu zdánlivě nedůležitých detailů,
které však vyžadují jeho pozornost. V opačném případě může práci kostýmního výtvarníka
značně znepříjemnit, v krajních případech v ní zcela zabránit. Kostýmní výprava, stejně jako
většina ostatních složek filmového štábu, je živý stále se měnící organismus, který vyžaduje
jistou míru pozornosti a příprav, aby mohl fungovat co nejlépe a co nejsamostatněji. Níže
jsou popsány příklady těchto situací, kdy musí být producent a kostýmní výprava za jedno.

Pokud se jedná o větší projekt, producent by měl počítat i s tím a nebýt překvapen,
pokud chce kostýmní výtvarník půjčit kostýmy i z fundusů mimo Českou republiku. Pokud
se zároveň jedná o žánrový film jako dobovka nebo sci-fi, zpravidla se kostýmy musejí
vyrábět a to nesmí zapomenout zohlednit v rozpočtu.

Specifická je také situace, kdy se při natáčení objeví velké množství komparzu.
Producent musí být připraven na najmutí prostorů pro kostýmní zkoušky, více kostymérů a
také jejich adekvátní honoráře, vzhledem k tomu, že v těchto případech musí být na place i o
několik hodin dříve, aby stihli všechny komparzisty obléknout a po natáčení zase svléknout.
To se také musí odrazit v natáčecím plánu, aby měli kostyméři čas na spánek. Důležitost
detailu se ukáže i například v tom, že pokud probíhá natáčení na trávě či bahnitém povrchu,
je důležité zařídit například dřevěnou podlahu do kostymérny, aby se herci při převlékání
neušpinili a tím pádem neušpinili i kostýmy. Takových detailů je spoustu a i z toho důvodu je

26Z rozhovoru s A. Královou obsáhnutém v příloze práce.
25Z rozhovoru s J. Čechotou obsáhnutém v příloze práce.



ideální, když se producent a kostýmní výtvarník vzájemně respektují a mohou si navzájem
předat tyto informace bez velkých obtíží.

2. Filmové žánry

Filmový žánr by se dal definovat mnoha způsoby a jeho uchopení bývá často rozdílné
v závislosti na různých faktorech, ať už národnostních, profesních nebo čistě subjektivních.
Pokusím se ho zde tedy definovat tak, jak ho vnímám postupem let strávených filmovou
praxí a načtenou literaturou. Filmový žánr můžeme tedy definovat jako soubor vlastností,
pojítek, obsahových prvků a pravidel pro umělecké dílo, v našem případě audiovizuální. Je to
forma jakési komunikace, nepřímé dohody mezi tvůrcem a divákem, mapa pro usnadnění
divákova chápání a výběru sledování daného díla. Díky vymezení žánru je divák rychle
schopen se zorientovat o čem zhruba film bude pojednávat, jaké může očekávat emoce nebo
například i reálie (např. pokud vidí označení “western”, lehce si odvodí, že se bude jednat o
děj pocházející z divokého západu). Jednotlivé charakteristiky žánrů vymezuje děj, použitá
hudba, typologie postav, ale i dynamika a způsob střihu nebo prostředí a kulisy.27 Z
odborných definic můžeme vyzdvihnout tu od amerického odborníka na žánrový film Ricka
Altmana, že žánr je multidiskurzivní systém, který je „simultánně definován mnoha kódy a
odpovídá tak různým skupinám, které se jako spolutvůrci žánru stávají jeho mluvčími“.
Různé sociální skupiny tak používají žánr různým způsobem a ten jim i rozdílným způsobem
slouží.28

Ač je rozdělování filmů na jednotlivé žánry často subjektivní záležitostí, jeho přesné
vytyčení pomáhá všem zúčastněným stranám. “  Filmový žánr se tak stává pro všechny, kteří
se na výrobě díla a jeho konzumaci podílejí, orientační tabulí. Žánr umožňuje produkci a
dramaturgii stavět dle jasných pravidel strukturu díla, včetně dialogů a scén. Distributor filmu
má přesně danou nálepku, kam dílo zařadit. Divákovi při výběru konzumace díla umožňuje
jeho výběr a zároveň jakousi nepsanou dohodu o konstrukci díla ze strany tvůrce a způsobu
přijímání žánrového filmu ze strany diváka.”29 Pokud toto vezmeme v potaz, přesná a
jednotná definice žánru není vždy zcela potřebná, je ale více než nápomocna při tvorbě i
konzumaci audiovizuálního díla. Divák má při výběru žánru jistá očekávání založená na
předchozí zkušenosti a tvůrce při výběru žánru tedy tíhne k tomu daná očekávání uspokojit.
V dnešní době už existuje mnoho různých žánrů a podžánrů a mnoho zdrojů jejich výčet i
definici pojímá jiným stylem, já se budu v následující kapitole orientovat dle seznamu na
stránce filmsite.org30, který mi přišel nejspolehlivější a nejvíce sedí mému pohledu.

2.1. Základní filmové žánry

30 Film Genres. Filmsite [online]. [cit. 2022-07-05]. Dostupné z: https://www.filmsite.org/genres.html#genres

29 HORÁČEK, Václav. Znaky filmových žánrů a jejich uplatnění při tvorbě audiovizuálních propagačních
prostředků. Zlín, 2014. Bakalářská práce (Bc.). UTB Zlín. Vedoucí práce Mgr. Milan Banyar, Ph.D.

28 ALTMAN, Rick. Film/Genre. Londýn: Bloomsbury Publishing, 1999. ISBN 0851707173.

27 HOFFMANN, Martin. Filmové žánry – jejich interpretace a pár tipů k tomu. Atlaso [online]. 14.4. 2021 [cit.
2022-07-05]. Dostupné z: https://www.atlaso.cz/filmove-zanry-jejich-interpretace-a-par-tipu-k-tomu/



Základními filmovými žánry rozumějme ty nejlépe rozpoznatelné, se specifickými
rysy, jež divákovi hned napoví, o jaký z nich se jedná. Řadíme mezi ně akční, fantasy,
komedie, kriminální, drama, historický, horror, muzikál, sci-fi, valečný, western a
dokumentární film.

2.2. Filmové žánry v průběhu let

Je samozřejmé, že takto žánry nebyly definované hned od počátku světové
kinematografie. Postupným vývojem procházely a stále procházejí většími i menšími
proměnami, velmi často se vzájemně mixují a tím se posouvají a vyvíjejí. Ač pro položení
základů a přesnějšímu vymezení jednotlivých žánrů je důležitá jistá dávka opakování, pokud
by se stále natáčelo dle “jednotně stanovených” pravidel u každého žánru, rychle (a už se tak
v minulosti stalo a to hlavně kvůli čistému zisku) by došlo k repetitivnosti a nulové inovaci.

Za původce žánrů ve filmu můžeme považovat divadlo a literaturu, od kterého se také
odvodily první žánry jako drama, komedie a tragédie. Netrvalo ale dlouho a objevily se žánry
čistě filmové. Žánr je výsledkem období tzv. "klasického studiového Hollywoodu". Pomáhal
studiím standardizovat filmovou výrobu a docilovat tak větších zisků. Jednotlivá studia
opakovaně využívala rekvizity, kulisy, herce i zápletky pro maximalizaci zisku, dokud je
úplně nevyčerpala.31

Jsou filmové žánry, jako například romantické filmy nebo komedie, které si drží
poměrně stálou popularitu už od jejich samotného vymezení. Naopak westerny nebo
muzikály, velice oblíbené v minulém století, se postupně stávají zapomenutými a točí se nyní
naprosto minimálně. Na opačné straně se nachází sci-fi, fantasy a horrory, jejichž popularita
stále více roste. V poslední řadě bych chtěl zmínit i akční a kriminální filmy, které byly
produkovány v obrovských kvantech hlavně na konci minulého století, četnost produkce se
ale s nástupem nového milénia čím dál více zmenšuje. Samostatnou kategorií jsou pak
dokumenty, které těží z toho, že v dnešní době se dá natáčet prakticky na cokoliv a proto se
jich realizuje stále více a více (viz obrázek č.2).32

Mezi zajímavosti patří, že některé výše zmíněné žánry musely projít určitým
procesem, než se z nich stala samostatně pojmenovatelná kategorie. Například western
původně čistě doplňoval jiné žánry: westernová romance, westernová komedie, westernové
melodrama apod., až poté se jako žánr osamostatnil.33 Historické události žánry dokáží silně
ovlivnit či dokonce vytvořit úplně nový typ, například vzestup amerického film noir v rámci
poválečného ducha doby. Film často může také předběhnout svou dobu, například film Rocky
byl původně distributory propagován jako romantický počin, jak můžeme vidět dle jednoho z
originálních plakátů (viz obrázek č.3) jelikož se studio domnívalo, že boxerské filmy v té
době nemají komerční potenciál.34 Nyní je z něj ikona filmů tohoto subžánru.

34 HALLER, Peter. Silvester Stallone: příběh filmové legendy. Cinema, 1991.

33 KUČERA, Jakub. FILMOVÝ ŽÁNR. Cinepur [online]. [cit. 2022-07-07]. Dostupné z:
http://cinepur.cz/article.php?article=942

32 VAŠKŮ, Jan. VÝVOJ FILMOVÝCH ŽÁNRŮ – INFOGRAFIKA. Nejinfografiky [online]. 24.1.2019 [cit.
2022-07-23]. Dostupné z: https://nejinfografiky.cz/vyvoj-filmovych-zanru-infografika/

31 BRINZA, Tomáš. FILM VE VÝUCE. Plzeň, 2012. Diplomová práce (Mgr.). Západočeská univerzita v Plzni.
Vedoucí práce Mgr. Eva Mušková, Ph.D.



2.3. Zkoumané žánry

Na základě uskutečněných rozhovorů jsem se rozhodl, že rozdělení žánrů ještě
poněkud zjednoduším na čtyři, dalo by se říci, “nadžánry” - současnost, dobovka, pohádka
(fantasy) a sci-fi. Rozhodnutí padlo hned z několika důvodů, většina dále popisovaných žánrů
se totiž dá přiřadit alespoň k jednomu s tohoto seznamu, dále se v české produkci točí také
hlavně filmy těchto typů (např. westerny se u nás produkují opravdu minimálně a daly by se
spočítat na prstech dvou rukou35). Zároveň z pohledu kostyméra i producenta má například
drama-komedie nebo akční-krimi velice podobné vlastnosti a pro účel práce by bylo zbytečné
tyto žánry blíže rozdělovat. Níže se je pokusím blíže popsat tak, jak je vnímám na základě
rozhovorů, mých zkušeností a získaných znalostí.

2.3.1. Současnost

Současnost je ze zde zmíněných “nadžánrů” asi nejširší pojem, jelikož se může týkat
komedie, akčního filmu, thrilleru, drama i romantických filmů. Jak samotný název napovídá,
jedná se o díla, jejichž děj se odehrává v realitě dnešní doby s možnou odchylkou několik
málo let (cca 10) do minulosti či budoucnosti.

2.3.2. Dobovka

Dobovka, neboli dobový film, může být cokoliv z minulosti, kde děj vyžaduje reálné
zobrazení určité doby, ať se jedná o životopisný film, western nebo válečný film. Může být i
fiktivní, ale vyžaduje zakotvení v určité době. Často rekonstruuje příběh nějaké významné
historické události či život slavné osoby našich dějin. Narozdíl od pohádky je zde důležité se
přesně držet faktů a reálií dané doby.

2.3.3. Pohádka

Pohádka by se dala blíže specifikovat jako subžánr fantasy, ale u nás je zvláště
populární a realizuje se častěji než ostatní druhy fantasy a během rozhovorů jsem se s ní
setkal vícekrát, proto jsem ji zvolil jako více lokálně se hodící k mé práci. Jedná se o
smyšlený příběh zpravidla pro dětského diváka, ve kterém se vyskytují mystická zvířata,
magie a je často postavena na základě reálií světa v dobách středověku. Platí pro ní ale velmi
podobná pravidla jako pro fantasy.

2.3.4. Sci-fi

Mezi sci-fi, neboli science fiction, česky vědecko-fantastické filmy, řadíme ty, které
se odehrávají v budoucnosti nebo alternativní minulosti a často rozebírají možnosti

35 Nejlepší české westerny. Kinobox [online]. [cit. 2022-07-06]. Dostupné z:
https://www.kinobox.cz/zebricky/nejlepsi/westerny/jen_ceske



technologického posunu, přítomnosti jiných forem života na planetě či v naší galaxii.
Narozdíl od fantasy se zaměřuje právě na technologie a nevšední vědecké vynálezy.

3. Metodologie

Základy teorie budou položeny na knižních zdrojích týkajících se především

kostýmní výpravy, jako jsou Hollywood Costume od Deborah Nadoolman Landis nebo

Film/Genre od Ricka Altmana. Další informace jsou popsány v odborných pracích a článcích,

ze kterých také budu čerpat. Doplňkovou teorii pak budu získávat z domácích publikací, a to

hlavně bakalářských a diplomových prací týkajících se filmu a divadla, které jsou u nás

velice kvalitně zpracovány.

Při psaní práce budu vycházet i ze svých vlastních zkušeností. O produkci a kostýmy

se zajímám již přes pět let a za tu dobu se mi podařilo nasbírat mnoho poznatků jak ze

samotného natáčení, tak od kolegů z oboru a různých článků. Všechny informace samozřejmě

podložím a uvedu zdroj.

Poslední, rozhovorovou, část vypracuji za pomoci kvalitativního výzkumu. Tím se

rozumí „…jakýkoliv výzkum, jehož výsledků se nedosahuje pomocí statistických procedur

nebo jiných způsobů kvantifikace.“36 Metodou sběru dat budou kvalitativní rozhovory s

kostýmními výtvarníky, jejichž práce si velice vážím a je pro mne čest se s nimi setkat a

načerpat jejich drahocenné zkušenosti. Dále také rozhovory s producenty, jejichž projekty mi

přirostly k srdci a myslím si, že svou práci odvádějí velmi kvalitně a pro práci mi poskytnou

potřebné informace. V poslední řadě to pak budou dvě zkušené hlavní kostymérky, které mi

dají odlišný pohled, jak na práci s výtvarníky, tak producenty. Pro tuto metodu jsem se

rozhodl hlavně z důvodu, že tímto způsobem mi respondenti poskytnout mnohem detailnější

informace, díky kterým budu moci komplexněji pochopit a lépe popsat všechny reálie

týkající se vybraného tématu kostýmní výpravy. Až na jednoho jsem se se všemi setkal

osobně, považuji tento způsob setkání za mnohem efektivnější a v minulosti se mi osvědčilo,

že i samotní respondenti jsou více uvolnění a poskytnou mi informace, ke kterým bychom se

při online rozhovoru ani nedostali. Pro rozhovory jsem měl připravenou sadu několika

otázek, a když mne něco zajímalo nebo konverzace spěla do zajímavých konkluzí, odchýlil

jsem se od nich a doptával se na další, které mi často poskytly ještě větší vhled do daného

povolání a dokonce často inspirovaly přidání dalších otázek do původního dotazníku. Ty jsem

pak použil při následných rozhovorech. Jako metodu analýzy jsem zvolil kódování –

36STRAUSS, Anselm L. Základy kvalitativního výzkumu: postupy a techniky metody zakotvené teorie / Anselm
Strauss, Juliet Corbinová ; [překlad Stanislav Ježek]. 1999. ISBN 808583460X.



porovnávání jejich odpovědí – kde spolu souhlasí, a kde naopak jsou jiného názoru. Stanovil

jsem si několik hypotéz a pomocí těchto analýz je pak vyvrátím nebo potvrdím.

3.1. Oslovení respondenti

Oslovil jsem celkem osm respondentů. Z kostýmních výtvarníků to byla Simona

Rybáková37, kterou jsem měl možnost poznat osobně už před psaním práce a zároveň mi

poskytla rozhovor jako první, pomohla mi formovat samotný dotazník jak pro výtvarníky, tak

pro producenty. Také mi poskytla cenné rady a kontakty na vedoucí kostymérky, se kterými v

minulosti spolupracovala. K dalším výtvarníkům se mi podařilo dostat díky mým kontaktům

nejen z FAMU. Jejich výběr nebyl náhodný, snažil jsem se vybrat ty nejúspěšnější ve svém

oboru a zároveň ty, jejichž práci znám, vážím si jí a proto budu moci rozhovor vést kvalitněji

a dozvím se i doplňující informace k daným projektům. Jsou jimi Katarina

Štrbová-Bieliková38, Josef Čechota39 a Andrea Králová40. Zajímavostí například je, že každý z

nich má jiné vzdělání.

Z producentů jsem se snažil oslovit také alespoň čtyři významné respondenty, bohužel

se mi často nedostalo odpovědi. Proto jsou v mé práci obsaženy rozhovory se dvěma, kterých

si ale o to víc vážím. Prvním byl rozhovor přes aplikaci Zoom s Pavlem Strnadem41, jehož

znám nejen z hodin producentské dramaturgie na FAMU, ale i díky dlouholetému přátelství

našich rodičů. Druhým byl Jiří Konečný42, kterého jsem oslovil díky získanému kontaktu, a

jehož film Všechno bude patří k jedněm z mých nejoblíbenějších výtvorů v tuzemské tvorbě

za posledních pár let. Ochotně se se mnou sešel a po skončení rozhovoru mi řekl spoustu

informací nad rámec a nadhodil i nápady týkající se mé kariéry.

42Nar. 21.2. 1973. Vystudoval VŠE a FAMU. Založil vlastní produkční společnost ENDORFILM. Stojí
například za filmy Rodinný film nebo Všechno bude, za který získal Českého Lva.

41Nar. 31.7.1970. Vystudoval ČVUT a FAMU.  Spoluzakladatel společnosti Negativ, která spolupracuje
především s mladými filmaři a podílela se na řadě debutů mladých českých režisérů a scenáristů. Je podepsána
pod filmy jako Rok ďábla nebo Bába z ledu, za které získal České lvy.

40Nar. 1970. Vystudovala dějiny umění na Filozofické fakultě UK a scénografii alternativního divadla na pražské
DAMU, kde v roce 2010 dokončila i doktorské studium s titulem Ph.D. Mezi její úspěšné kostýmní projekty
patří například pohádka Čertí brko nebo seriál Devadesátky.

39Nar. 29.1.1972. Vystudoval střední průmyslovou školu oděvní v Praze. Je specialistou na realizaci kostýmů k
počítačovým hrám a stojí za ním například i krátký film pro světoznámého umělce Kanyeho Westa - Runaway.
Vytvářel také kostýmy k úspěšnému filmu Anthropoid.

38Nar. 17.1. 1965. Vystudovala kostým na VŠMU v Bratislavě. Je držitelkou Českých lvů za filmy Masaryk a
Šarlatán.

37kostýmní výtvarnice tvořící v oblasti filmu, televize, divadla, tance, reklamy, eventů, site specific a tanečních a
výtvarných akcí. Studovala na Vysoké škole uměleckoprůmyslové v Praze, v ateliéru textilního výtvarnictví a
textilní alternativy. Za kostýmy k filmům Tři bratři a Milada získala Českého lva. Nar. 8.5. 1963.



Posledním článkem je pak dvojrozhovor s Ivetou Trmalovou43 a Zuzanou Máchovou,

zkušenými vedoucími kostymérkami s několika desítkami let praxe. Paní Máchová byla i

dlouhodobou spolupracovnicí významného kostýmního výtvarníka Theodora Pištěka44 a

dělala s ním například i oskarový projekt Amadeus, takže její zkušenosti pro mne bylo

naprosto úžasné slyšet.

Místem rozhovorů byla většinou kavárna či přímo ateliér/pracoviště, na kterém

respondenti právě pracovali na nejaktuálnějším projektu. Jednalo se většinou o středně

formální rozhovory, ponechal jsem proto přepis v původním znění, aby z daných textů

nezmizela autenticita. Délka rozhovoru se pohybovala mezi dvaceti minutami až hodinou. Po

přihlédnutí k délce rozhovorů jsem mluvené slovo přepsal a pro potvrzování vytyčených

hypotéz používám citace z těchto přepisů. Všech respondentů si neskutečně vážím. Vím, jak

jsou vytížení a proto jejich cenný čas věnovaný mé práci beru s velkou úctou a chtěl bych jim

na tomto místě ještě jednou poděkovat. Každý jeden z rozhovorů byl pro mne a mé povolání

velice přínosný a zkušenosti z nich získané budu opečovávat a používat s krásnou

vzpomínkou na ně.

4. Rozhovory s kostýmními výtvarníky a vedoucími kostymérkami

Pro rozhovory s kostýmními výtvarníky jsem zvolil čtrnáct výzkumných otázek:

1. Jak vypadá úplný zárodek kostýmní práce na celovečerním filmu?
2. Jaké složení lidí obsahuje kostýmní výprava a jaká je jejich hierarchie?
3. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?
4. Kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?
5. Jak se liší přípravy v jednotlivých žánrech? Jaké jiné faktory ovlivňují délku příprav?
6. Jak probíhá spolupráce výtvarníka a vedoucího kostyméra?
7. S jakými překážkami se musí kostýmní výtvarník vypořádat? Ať už běžnými i

nečekanými.
8. Jaké jsou Vaše osobní recepty na komunikaci a spolupráci s režisérem?
9. Vedoucí kostymérkou?
10. A producentem?
11. Z jakých různých zdrojů je možné získat kostýmy?
12. Jak vypadá kreativní proces při tvorbě postav?
13. Jak být co nejkreativnější, ale zároveň pragmatický, vzhledem ke scénáři a rozpočtu?
14. Kde se dá a naopak nedá ušetřit u budgetu na kostýmy?

44Malíř, kostýmní výtvarník, scénograf a bývalý automobilový závodník. Držitel Oscara za kostýmy za film
Amadeus a mnoha dalších cen. Nejvýznamnější český kostýmní výtvarník. Nar. 25.10.1932.

43Jako vedoucí kostymérka dělala například na filmech jako Zlatý Podraz nebo Kouř.



Pro rozhovory s vedoucími kostymérkami jsem zvolil šest výzkumných otázek:

1. Jaké jsou hlavní úkoly vedoucího kostýmů v přípravách?
2. Co je na této pozici nejzajímavější? Proč nedělat výtvarnictví?
3. Co je na této pozici nejnáročnější?
4. Jak probíhá komunikace s produkcí/týmem/výtvarníkem?
5. Jaký potřebují tým, kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?
6. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

Při tvorbě jednotlivých hypotéz jsem se řídil otázkami zaměřenými na výtvarníky a většina z
nich má k sobě přiřazenou hypotézu. Odpovědi vedoucích kostymérem jsem pak použil jako
podpůrná tvrzení.

4.1. Začátek práce kostýmního výtvarníka

Výzkumná otázka: Začíná práce kostýmního výtvarníka oslovením od producenta a

následnou schůzkou?

Simona Rybáková i Andrea Králová se shodují na tom, že práce začíná nabídkou od režiséra.

“Tak úplně na začátku je telefon, kdy režisér zavolá a nabídne spolupráci.” (Simona
Rybaková)

“Dostanete nabídku od režiséra, většinou já pracuju už s režisérama spřízněnejma, za tu svojí
kariéru mám okruh režisérů se kterejma spolupracuju dlouhodobě.” (Andrea Králová)

Simona Rybáková dodává, že i v případě odmítnutí spolupráce si vždy alespoň přečte scénář.
Katarína Štrbová- Bieliková také uvádí přečtení scénáře, tvrdí ale, že oslovení přichází častěji
od producenta.

“Potom dostanu scénář, ten si přečtu a řeknu si zda to chci dělat nebo ne. To je taková
profesní slušnost, protože na základě scénáře pak člověk může říct, zda to dělat chce nebo
nechce.” (Simona Rybáková)

“Zavolá vám producent nebo režisér, ale většinou producent. A dostanete scénář. Ten si
přečtete a začínáte získávat nějakou představu o tom objemu, jak velký to je.” (Katarína
Štrbová-Bieliková)



Josef Čechota zmiňuje oslovení pouze od producenta, následné pracovní schůzky a přidal i
zajímavou informaci, že někdy od něj chtějí moodboard již před prvním setkáním.

“Úplnej zárodek je, že mě osloví produkce, pak probíhají nějaký rozhovory. V nějakejch
případech chtěj vidět i nějaký náznaky, moodboardy.” (Josef Čechota)

Osobní schůzky zmiňují i všichni ostatní respondenti.

Pak se potkám s režisérem, řekneme si základní situace, otázky. (Simona Rybáková)

Pak je nějaká první schůzka, kde vás většinou producent vyveden z omylu (smích), že jste si to
představoval jinak, větší a ideálnější. (Katarína Štrbová-Bieliková)

“Tím pádem po tý nabídce následuje setkání, buď jen s režisérem nebo s celým tvůrčím
týmem, řekneme si záměr jako filmový nebo inscenační a necháme si čas na rozmyšlenou.”
(A. Králová)

Závěr: Respondenti se neshodli na tom, zda je na začátku práce oslovuje producent či
režisér. Dva tvrdí, že režisér, dva producent. Víme jistě jen, že po oslovení následuje
osobní schůzka. V oslovení ale vždy figuruje alespoň jeden z dvojice producent nebo
režisér, případně oba.

4.2. Skládání týmu kostýmní výpravy

Výzkumná otázka: Skládá kostýmní výtvarník dohromady celý tým kostýmní výpravy?

Všichni respondenti se shodli na tom, že kostýmní výtvarník si k sobě vybere hlavního

kostyméra a ten pak vybírá zbytek týmu.

“Já jsem oslovena režisérem, pak volám svojí vedoucí kostymérce, té nabídnu spolupráci.
Pokud ji přijme, začínáme přípravu a domluvíme se, kdo budou ti nejbližší, což bývá teda ta
vedoucí kostymérka a dva kostyméři k ní. To si dohodneme, aby to byl tým který funguje. To je
ta skupina, kteří začínají od začátku. Pak se navazují ostatní profese, který vybírá hlavní
kostymérka, to záleží na velikosti filmu.” (S. Rybáková)

“Hlavní kostymér organizuje tým, organizuje práci. Dělá provoz, jak před i při natáčení,
zabezpečuje lidi, zabezpečuje materiál, takovej manager toho týmu.” (K. Štrbová-Bieliková)

“No a pak je šéf kostýmního departmentu, supervisor. To je většinou zkušená osoba, co to
dělá x let. Česky řečeno vedoucí kostymér. Ten má na starosti zajištění všech pozic.” (J.
Čechota)



“Kromě výtvarníka, který spíše dělá tu supervizi a navrhne to, tak tam je kostýmní tým. Velí
mu hlavní kostymérka a ta si k sobě bere pomocnice, ty se pak starají o kostýmy na place,
správně je obléci, pečovat o ně, spravovat.” (A. Králová)

J. Čechota a K. Štrbová-Bieliková zmiňují i zajímavou informaci, že kromě hlavního
kostyméra má k sobě kostýmní výtvarník i osobního asistenta. Podle zbylých rozhovorů ale
usuzuji, že toto není pravidlem.

Máte k sobě asistenta… A ten asistent vlastně je spolupracovník v té kreativní oblasti. (K.
Štrbová-Bieliková)

“Na vrcholu jsem já jako výtvarník. Většinou mám k sobě asistenta, já pracuju s asistentem
asi osm let, kterej je moje pravá i levá ruka, druhá hlava (smích), ví to, co nevím já a musí
dělat spoustu věcí. Zná obchody, dodavatele, kam zadat výrobu a tak dále.” (J. Čechota)

Závěr: Kostýmní výtvarník má na starost výběr hlavního kostyméra, ve většině případů
pak také osobního asistenta. Zbytek týmu vybírá a organizuje hlavní kostymér.

4.3. Kostýmní rozpočet

Výzkumná otázka: Připraví kostýmní rozpočet správně jen člověk s dlouholetýmy

zkušenostmi?

S. Rybáková, K. Štrbová-Bieliková, A. Králová i vedoucí kostymérky Iveta Trmalová a

Zuzana Máchová se shodují na tom, že předchozí zkušenosti jsou velice důležitým faktorem

při přesné a správné tvorbě kostýmního rozpočtu.

“Člověk ale určitě potřebuje hodně předchozích zkušeností, bez toho bych byla ztracená
(smích). Musím vědět kolik stojí švadleny, kolik stojí látky, kolik stojí patinér a to všechno
ostatní.” (K. Štrbová-Bieliková)

“Musí se odhadnout léty praxe, spočítat figury, co se musí šít a dát tam 10% navíc a doufat,
že to klapne.” (Z. Máchová)

“Už při čtení scénáře mi dojde, že asi na ulice nebudou jen dvě postavy, ale to už já musím
vědět dopředu. Oni to vlastně zjistí až po obhlídkách, třeba i když mi předtím tvrdili, že tam
nikdo nebude (produkce). Takže já už to tam musím psát do toho rozpočtu. Většinou mi to
vyjde přesně, nikdy za třicet let mojí práce se mi nestalo, že bych rozpočet přesáhla.” (I.
Trmalová)



S. Rybáková a A. Králová dodávají i jiné faktory, které ovlivňují tvorbu kostýmního
rozpočtu. První zmíněná i nastiňuje komunikaci s producentem.

“Buď vám řekne producent, kolik je na to peněz a vy se do toho trefujete nebo s ním nějak
polemizujete. A potom strašně záleží jestli děláte něco v koprodukci s televizí, Barrandovem.
Jestli ta produkce má svůj fundus. Z toho se dá pak čerpat. Takže se ušetří. Pak to vzniká tou
zkušeností.” (A. Králová)

“Zkušení lidé, co už to počítali xkrát, tak už ví, třeba že na Barrandově ti na tři měsíce půjčí
kostýmní set za třeba dva a půl tisíce. Tak my to podle toho můžeme hezky spočítat. Spočítám
komparzy, hlavní role - kolikrát se převlíkají, kolik na ně potřebuju kostýmů - mám herečku s
30 outfity, musí jich mít dvojnásobek - vypočítám půjčení. Po prvních kostýmkách taky
zjistím, co musím všechno ušít a pak řeknu producentovi budget na šití. …Vypočítám to,
řeknu producentům a oni teda buď mají nebo ne, tak jim řeknu ať domluví barter třeba s
Barrandovem nebo jinou firmou.” (S. Rybaková)

J. Čechota o počtu zkušeností nemluví, ale přikládá důležitý fakt, že na větších projektech
kostýmní rozpočet tvoří hlavně vedoucí kostymér a výtvarník s ním při tom spolupracuje.
Dále také, že v případě potřeby se dá ubrat na honorářích, přidat na materiálu a v neposlední
řádě i důležitost vytvoření rezervy.

“Většinou to připravuje ten supervisor, ale já nad tím mám rád kontrolu taky. Na menších
projektech si to dělám i sám. …Někdy to nevadí, když se trochu přeleje z lidí do nákladů a
obráceně. …Musíte si vždy vytvořit rezervy - někdo nepřijde, přidaj lidi, změní lidi. Tak je
vždy dobrý mít aspoň 20 procent rezervu.
” (J. Čechota)

Závěr: Kostýmní rozpočet tvoří kostýmní výtvarník ve spolupráci s vedoucím
kostymérem. Při jeho tvorbě vycházejí s dlouholetých zkušeností, ví, jaká položka kolik
stojí a proto mohou dodat producentovi rozpočet s přesnými částkami, který zpravidla
odpovídá realitě. Odpoveď na otázku je tedy ano, člověk bez zkušeností nemůže přesně
určit každou položku z rozpočtu správně.

4.4. Přípravy v jednotlivých žánrech.

Výzkumná otázka: Liší se délka příprav v jednotlivých žánrech?

S. Rybáková tvrdí, že na přípravu civilního současného filmu v krajním případě stačí i čtyři
týdny. Pokud se jedná o dobovku s hodně komparzisty a věci se nechávají šít, tak dva až tři
měsíce. K. Štrbová- Bieliková i I.Trmalová se s ní shodují v tom, že při přípravách dobovky
potřebujete alespoň dva měsíce.



“Já vždycky když mám pocit, že když se dělá film, tak se řekne 6-8 týdnů, což je dost málo. …
U jednoduchého civilního filmu i 4 týdny. … Co se dá půjčit, co šít - to už je časově náročný
třeba na 2-3 měsíce.” (S. Rybáková)

“Minimum dva měsíce, samozřejmě spustit výrobu po aspoň měsíci své přípravy, návrhů. Je
to podle projektu, někdy je lepší mít na návrhy i dva měsíce, kvůli ponoření a nastudování
reálií a rešerší, když je to hlubší doba. Ideální u středně velkého projektu aspoň 1 a půl
měsíce na vlastní přípravu a pak dva až tři do natáčení. To vám ale málokdo dá.”
(K. Štrbová-Bieliková)

“Na dobovkách většinou dnes dávají dva měsíce.” (I. Trmalová)

K. Štrbová-Bieliková ale tvrdí, že spíše než žánr, délku příprav ovlivňují jiné faktory. I J.
Čechota si například myslí, že dobovky nejsou na přípravu až tak náročné.

“Nevidím moc velký rozdíl principiálně v tom přístupu v jednotlivých žánrech, musíte se na
to téma nějak naladit, namorfovat, vyladit.” (K. Štrbová-Bieliková)

S. Rybáková a A. Králová se shodují v tom, že pokud se jedná o náročnou dobovku či vysoce
stylizovaný žánr typu pohádka, mohou samotné přípravy dosáhnout i do jednoho roku. S tím
souhlasí i J. Čechota.

“U náročnější dobovky i 8 měsíců.” (S. Rybáková)

“U dobového filmu musíte jít hodně do zdrojů, dobových úzů, historie módy a musíte si to
nasát a pak se to hůř hledá. …Ale když jsme třeba připravovali pohádku Čertí Brko, tak to
bylo skoro rok. Tam se setkalo víc profesí. Třeba jsme dělali helmy, odlejvali kopita, šili růže.
Než jsme navrhli a shodli se na podobách postav, který jsou pohádkový a specifický, tak to
trvá. A já jsem byla i ráda, že nám tenhle čas nechali, protože tyhle věci jsou náročný.” (A.
Králová)

“Nejnáročnější je asi to když se dělá vše od počátku od návrhu, ať už je to nějaká fantasy,
scifi nebo něco, co má vysokou míru stylizace.” (J. Čechota)

J. Čechota přichází s odlišnou teorií a dle jeho názoru délka příprav trvá dva až třikrát více
času, než samotná doba natáčení.

“Většinou je to tak dvou až tří násobek toho natáčecího času. Pokud je třeba 5 týdnů
natáčení tak minimálně 10 týdnů příprav. S tím, že ten první týden se třeba jen sedí v
kanceláři, tabulky, vzorkování.” (J. Čechota)

Jako zajímavost Z. Máchová uvedla, že Amadeus se připravoval šest měsíců.



“Amadeus se připravoval půl roku, ale šilo se i v zahraničí, vše na Barrandově se tomu
podřídilo, dílny se zastavily a dělalo se.” (Z. Máchová)

Závěr: Respondenti se vesměs shodli, že příprava dobovky je delší než příprava
současného filmu. Zároveň se shodli i na stejném minimálním počtu měsíců na její
výrobu, můžeme tedy pozorovat určitou jednotnost v rámci povolání. Z rozhovorů ale
vyvstává otázka, zda je žánr jediným faktorem ovlivňujícím přípravy, musíme tedy
vytyčit další výzkumnou otázku.

4.5. Jiné faktory ovlivňující přípravy.

Výzkumná otázka: Je žánr jediný faktor ovlivňující náročnost a délku příprav?

S. Rybáková si myslí, že kromě žánru jsou největšími faktory počet hlavních postav,
komparzu a ochota producenta zaplatit více lidí, kteří šetří čas.

“Čas, počet kostýmů, pokud je třeba jedna hlavní role a dva tisíce komparzistů, pokud se pak
musí jezdit do fundusů v zahraničí. U dobovky když máš třeba 600 extras na kostýmku, tak
jeden kostymér za den oblékne cca 25 lidí, když to jde. Potřebuješ jich víc a vlastně to pak
hrozně trvá. Nejvíc jsem měla na place asi 700 komparzistů a 25 kostymérů. Další faktor
třeba když není scénář (smích). Ale opravdu záleží. Když producent řekne, máte na to dva
měsíce, je to taková a taková náročnost. My řekneme, potřebujeme tolik a tolik lidí a tyhle
podmínky. Pokud řekne ne, to vám nedám, tak my to nejsme schopni udělat, to je matematika.
Pokud oblékáme venku, musí tam bejt dřevěná podlážka, jinak se kostýmy zničí a je to dražší.
Peníze, lidi, jsou to takové rovnice.” (S. Rybáková)

Naopak K. Štrbová-Bieliková je toho názoru, že záleží nejen na počtu postav, ale také na
počtu témat ve filmu a hledání v daném tématu sama sebe jako kostýmního výtvarníka.

“Vždycky se musíte na to téma naladit a posbírat inspiraci a informace. Já jsem teď po
dlouhé době dělala současnost a uvědomila jsem si, že po těch sedmi letech co jsem dělala
dobovky, tak jsem se úplně vyosila a třeba u mladých lidí sem vlastně přemýšlela, jak chodí
oblečení, tak jsem se vypravila do ulic a koukala kolem sebe (smích). Je to spíš o množství
postav a specifikách filmu. Pak když děláte specifickou věc jako uniformy nebo film
prořezávající se skrz sociální vrstvy. Takže příprava je od toho kolik témat tam je. Nevidím
moc velký rozdíl principiálně v tom přístupu v jednotlivých žánrech, musíte se na to téma
nějak naladit, namorfovat, vyladit. Vyhledat si základní emoci z toho v sobě. Pak už jdete dál
do těch jednotlivostí a v principu je to stejný mechanismus. Pak už záleží na jednotlivých
specifikách.” (K. Štrbová-Bieliková)

J. Čechota ani A. Králová se k tomuto tématu v rozhovoru nevyjádřili.



Závěr: Z rozhovorů plyne, že žánr není jediným faktorem ovlivňujícím délku příprav,
ale že v této rovnici je více neznámých jako počet postav, kostýmů, komparzu, ale i
jednotlivých témat a vůle producenta poskytnout více prostředků na kostýmní tým.

4.6. Překážky při výkonu práce

Výzkumná otázka: S jakými překážkami se setkávají kostýmní výtvarníci a vedoucí
kostyméři?

S. Rybáková a K. Štrbová-Bieliková se shodují na tom, že jedna z překážek je nepochopení
oboru a jeho důležitosti ze strany producenta. První zmíněná přidala i zajímavou konkrétní
historku z natáčení, jak může producent zasahovat do kostýmního departmentu a je zde vidět
důležitost pochopení mezi jednotlivými složkami štábu.

“Nepochopení producenta, důležitosti oboru. To bývá často. Tohle je a prostě to udělej.
Příklad - když jsme dělali Lidice, tak nám producent řekl, že ve 20 zabitých mužích musí být
primátor Liberce, ministr kultury a bůhví kdo, co tam přijeli na návštěvu. Z toho jsem byla
úplně zpruzená, protože musí vypadat dobově a my ty kostýmy neměli. Ale pro toho
producenta to bylo důležité a bylo to třeba v době, kdy byly potřeba peníze a dostat toho
ministra do role pak pomůže, jelikož se vžije do toho projektu. Tak jsem pochopila, že je to
pro producenta důležité a říkám dobře, ale nemáme tyhle velikosti, tak on říká dobře, kolik
budou stát tyhle postavy, když je ušijeme a 2x. Říkám dobře, bude to stát 20 tisíc a on tedy ok.
Tak je tam důležitá domluva, protože oba víme a děláme to pro dobro toho filmu.” (S.
Rybáková)

“Běžné je nerealistický pohled na to, co to obnáší ta kostýmní výprava. Minimálně jsem se
setkala, že by nějaká produkce to měla reálně odhadnuté. Lepší je pak když jsou otevřeni
komunikovat a docházíme k řešení. Vždy se snažím dodržet, že hlavní postavy jsou specifické,
chci to mít ušité a ne z fundusu, aby to fungovalo, když jsou nejvíce vidět. A to už jde teď
celkem udržet. V tom filmu je vždy vidět herec a tím pádem i to co má na sobě. Všechny
ostatní věci jdou za tím. Musí si ty produkce uvědomit, že se do toho musí zainvestovat.” (K.
Štrbová-Bieliková)

K. Štrbová-Bieliková navíc dodává, že se s nepochopením nesetkává jen u producenta, ale i u
zbytku štábu a volá po osvětě této problematiky.

“Neznalost profese je, v tom vidím největší překážku. Spousta profesionálů o té profesi nic
neví, proto se snažím ve všech rozhovorech dělat osvětu (smích). Je to hrozné, když ty lidi,
včetně kamery a režie, netuší co je kostým, jaké má zákonitosti a pak chtějí nesmyslný věci. Že
třeba kameraman chce měnit barevnosti, které jsou ale historicky dané. Pak ty lidi nejsou
naučeni poslouchat, já bych si v životě nedovolila říct nic zvukařovi o jeho profesi, protože o
tom nic nevím. Ale pak mi zvukař vynadá, že jsem dala šustivou látku. Samozřejmě se to
snažím nedělat, ale jsou historická období, kdy prostě ty oblečení mají šustivé látky a s tím
nic neuděláte. Nebo když produkce nastaví natáčecí plán a nedá tam čas navíc na oblékání,



to pak jsou lidé na tom place už i třeba 20 hodin, což je hrozné. To je ta NEZNALOST. Kolik
to obnáší času energie, nedocenění toho co vše a jaký prostor potřebuju, abych tu práci
udělala správně. To je ta největší překážka.” (K. Štrbová-Bieliková)

A. Králová a J. Čechota jsou zase zajedno v tom, že překážek je spoustu a mnohé z nich jsou
nečekané a musí se řešit ihned.

“Třeba když je hodně lokací, tak se někde něco zapomene. Když je nějaký speciální kostým,
zkouší se třeba v jiném departmentu, zapůjčení či odkoupení nebo se zkouší přes producenta
vybarterovat. Když se zjistí ráno natáčení, že něco chybí, je toho spoustu.” (A. Králová)

“To je pořád něco. Nikdy to úplně nejde jak se řekne na začátku. Třeba nám přibydou
kaskadéři, ten kostým je potřeba dvakrát nebo třikrát. Nebo se vyškrtnou scény těsně před
začátkem natáčení. Nebo se připíšou scény. Zkrátí nebo prodlouží se natáčení. Je to živej
organismus a na ty změny musí být člověk připraven.” (J. Čechota)

Své zkušenosti s nečekanými překážkami přidaly i vedoucí kostymérky.

“No a nejhorší na tom je, že ze začátku k tomu nejsou relevantní podklady. Scénář je literární
nebo jen nějaká synopse a všichni říkají, že komparz nebude, místnosti poloprázdné a my už
za ta léta víme, že to nikdy není pravda. Takže s tím rozpočtem je to vždy velice obtížné a jak
říkala Iveta, ty kostýmy bývají na posledním místě. Že se liší černé kalhoty současné od
gotických, to už produkcím uniká. Pak se jdou hledat ty kostýmy, do televize, na Barrandov.
Když je to současnost, tak se musí do obchodů, ale problém když pak v létě točíte zimu,
všechny obchody mají plavky. To je jeden problém a druhý, že v tom roce právě frčí fialová a
režisér chce bledě modrou, tu nekoupíte než přijde zase do módy.” (Z. Máchová)

“Oni ještě tak pobírají dobovku, ale to také mají představu, že to se nějak dá, je to na
Barrandově. Ale dneska ty věci si půjčit je také už drahé, vyrobit ještě dražší a ty půjčené jsou
zničené, hezké věci v čudu a ty hezké věci co už najdete jsou šité na jiné lidi než dnes - dnešní
lidé mají jiné proporce. Maj větší nohy, delší ruce a tak dále. …Ale teda zažila jsem i že
režisér točí dobový film a nechce to mít dobově přesně, protože mu to nepřijde hezké. Pak z
toho vznikne ale divnej paskvil. …Produkce pracuje na počítači. Mají pak pocit, že se
zrychlilo i všechno ostatní, šití věcí třeba. Ono to ale tak nefunguje, furt je to ruční výroba.”
(I. Trmalová)

Závěr: Ač se na první pohled práce kostýmního výtvarníka může zdát jako klidná a
předvídatelná, není tomu tak. Při výkonu profese se výtvarníci i kostyméři setkávají s
mnoha běžnými i nečekanými překážkami. Neznalost odboru je asi tou největší a
respondenti tím potvrdili důvod, proč svou práci píši a to kvůli větší osvětě.

4.7. Komunikace kostýmní výtvarník x producent



Výzkumná otázka: Existuje univerzální rada na komunikaci mezi kostýmním výtvarníkem a
producentem?

Dle výpovědí S. Rybákové, K. Štrbové-Bielikové a J. Čechoty je nejdůležitější mít
srozumitelně a co nejpřesněji vybudovaný rozpočet.

“Podle toho odhadnu jeho rozumnost a pak chci vědět, jakou maj představu o množství lidí a
jak je zaplatit, přesčasy a podobně.” (S. Rybáková)

“Co nejrealističtější požadavky. Co nejvíc, co nejrychleji, s mírnou nadsázkou, aby tam byl
mírný prostor. …Co nejvíc se přiblížit realitě, být co nejpřesnější. Jasně, srozumitelně se
vyjadřovat.” (K. Štrbová-Bieliková)

“Když je spokojený režisér a vychází rozpočet, tak je všechno v pořádku (smích).” (J.
Čechota)

S. Rybáková na příběhu ze života popisuje, že je důležitá upřímnost a vlastní čest.

“Třeba jednou jsem takto nedělala velký projekt, s režisérem jsme si sedli, byl skvělej, pak
jsem se ale sešla s producentem a ten mi dal úplně nesmyslnej budget na výpravu, nesmyslnej
honorář. Řekla jsem mu počet lidí, on řekl, že prý stačí půlka. Tak tam to skončilo, protože už
v začátku vím, že jsme v takový disproporci, že se nepotkáme nikdy ani v kompromisu a to já
nechci celý film řešit, že žádáme něco extra navíc, i když to je vlastně jen to, co je regulérní
pro tu práci. Věděla jsem, že to neudělám s čistým štítem a to nechci.” (S. Rybáková)

Pro A. Královou má režisér vždy právo veta nad producentem.

“Co se týče kostýmů, pro mě je vždy směrodatný režisér, ten má právo veta.” (A. Králová)

Závěr: Z poskytnutých odpovědí nelze stoprocentně určit, zda existuje univerzální rada
na komunikaci kostýmního výtvarníka s režisérem. Nejdůležitější se zdá být vždy
upřímný co se týče rozpočtu a komunikovat co nejrychleji.

4.8. Zdroje kostýmů

Výzkumná otázka: Je běžné kostýmy shánět z tuzemských zdrojů?

Všichni, až na S. Rybákovou, zmiňují známý český fundus Barrandov, který patří k jedněm z
největších v Evropě.45 J.Čechota ale poukazuje na jeho zaostalost. K. Štrbová-Bieliková a
Z. Máchová přidávají i fundus v České televizi.

45 BÍLÁ, Martina a Anton KAJMAKOV. Jak to vypadá v barrandovském fundusu? Třeba jako u babičky na
půdě!. Český Rozhlas [online]. 21.7. 2017 [cit. 2022-08-01]. Dostupné z:
https://cesky.radio.cz/jak-vypada-v-barrandovskem-fundusu-treba-jako-u-babicky-na-pude-8186964



“Fundusy jako Barrandov, secondhandy.” (A. Králová)

“Fundus Barrandov, ale ten bohužel trochu zamrzl v čase, tam přestali nakupovat někdy v
osmdesátých letech a nové akvizice jsou malé.” (J. Čechota)

“Pak půjčení z fundusů, Barrandov nebo Česká televize.” (K. Štrbová-Bieliková)

“Pak se jdou hledat ty kostýmy, do televize, na Barrandov.” (Z. Máchová)

Secondhandy a udržitelné způsoby zmiňuje i J. Čechota a S. Rybáková.

“Teď taky vzhledem k udržitelnosti se hodně používají vintage shopy, secondhandy i na
současnost nebo blízkou minulost.” (J. Čechota)

“Že přijdu do sekáče a vidím je tam, to máme my hadráři (smích). Navádí mě barva, střih,..
Já pak přirozeně tím ušetřím aniž bych chtěla, protože už znám ty zdroje. …Máme v sobě,
naše generace ten ekologický aspekt…” (S. Rybáková)

K. Štrbová-Bieliková, J. Čechota i S. Rybáková vypůjčují i v zahraničí a zmiňují hlavně
expanzivní Peris Costumes. První jmenovaná však poukazuje na problematiku s ním
spojenou. Poslední dva jmenovaní také mluví o německém fundusu Babelsberg. S. Rybáková
přidává, že jednotlivé fundusy jsou vždy dobré na určitý typ filmu.

“Teď je velmi expanzivní Peris, španělská firma, co pomalu ale jistě ovládá evropský
fundusový prostor. Postupně skupují fundusy po celý Evropě a vytvářejí síť. Což je na jednu
stranu fajn, protože vám dle vašich požadavků dovezou kostýmy z celé Evropy do Prahy. Ale
druhá věc je, že protože se stávají takovým globálním vládcem, tak nastavují ceny a ty ceny
jsou vysoké a moc není kam. Ty malé půjčovny jim nejsou schopny konkurovat a oni
pohlcujou trh.” (K. Štrbová-Bieliková)

“Záleží dle žánrů. Zahraniční fundusy - Pirelli v Itálii na dobovky, tam se třeba braly na
Amadea, dál Angel v Anglii, tam třeba mají opravdu velkej servis, pošleš obrázky a kostyméři
odtama ti to tam vyberou, ale stojí to spoustu peněz. Druhá světová můžeme jet do Berlína,
Babelsbergu,.. Pak se snaží expandovat hodně Conejo, španělská firma rodinná, dělali třeba
Game of thrones, skupují to z filmů a maj obří fundusy. Dále třeba Peris, ty expandovali i sem
dokonce. Každá půjčovna je pro něco dobrá. Třeba na uniformy Hero v Polsku. Ty to ušijou,
my zaplatíme materiál a šití a oni si to pak třeba vezmou zpátky, tím získávaj fundus, páč my
je třeba i zpatinujem.” (S. Rybáková)

“Pak Peris Costumes je skvělej, protože má hodně poboček, pak v Anglii jsou skvělý
půjčovny, v Německu v Babelsbergu, to je něco jako Barrandov. Pak se dá i z Ameriky, pokud
je to americká produkce.” (J. Čechota)



Závěr: Většina kostymérů uvádí jako jejich prvotní zdroj různé formy získání kostýmů
v tuzemsku. Ti, co pracují na větších či zahraničních projektech ale běžně pracují i se
zahraničními půjčovnami. Běžně je tedy normální shánět kostýmy z tuzemských zdrojů,
není to ale pravidlem.

4.9. Šetření peněz u kostýmní výpravy

Výzkumná otázka: Je těžké pro výtvarníky najít způsoby, kde u kostýmního rozpočtu ušetřit?

S. Rybáková a A. Králová se shodují na nákupech v secondhandech jako způsobu šetření. A.
Králová zmiňuje i půjčování z vlastních zdrojů.

“Že přijdu do sekáče a vidím je tam, to máme my hadráři (smích). Navádí mě barva, střih,..
Já pak přirozeně tím ušetřím, aniž bych chtěla, protože už znám ty zdroje.” (S. Rybáková)

“Nebo sekáče v malých městech, tam se dají objevit skvělé věci. Sbírám po kamarádech,
příbuzných. Něco si schovávám a pak to půjčím na film. …” (A. Králová)

S. Rybáková a K. Štrbová-Bieliková se také shodují na tom, že je důležité správně soustředit
svou energii a pozornost.

“Taky vím už za ty léta co je vidět, co ne a kde tu energii ušetřit. Tak se ptám režiséra jak to je
vidět - pak tam na nějaký role nemusíme ručně vyšívat, ale pak zas si dáme práci když je vidět
detail.” (S. Rybáková)

“Stanovit si co je důležité a čeho se můžu vzdát. Když vím, že nějaké postava tam řekne tři
věty a bude v druhém plánu, nebudu ji věnovat tolik energie a úsilí. V ideálním případě máte
z podkladů stopáž. Vy z toho vidíte, jak dlouho herce v tom jednom kostýmu vidíte a víte,
čemu se věnovat, kde můžeme ubrat pozornosti a tím pádem i investice. …Ušetřit se dá v tom,
že nevyplýtváte energii a čas na věci co se jen mihnou. Ale i ty věci mohou být občas opravdu
důležité, dávat pozor na významy.” (K. Štrbová-Bieliková)

A. Králová poukazuje i na možnost přešívání už hotových věcí namísto jejich kompletního
šití.

“Nebo přešívám hotové věci a nešiju od základu. …Přešíváním, recyklací věcí, využíváním
fundusů i divadelních. Nešít ty věci.” (A. Králová)

J. Čechota přidává zajímavou poučku. Zároveň tvrdí, že ušetřit jde vždy a to díky české
nátuře.

“Je taková poučka. Rychle, kvalitně, levně. Trojnožka. No a když ta jedna noha není, tak to
nefunguje. Když chcete něco rychle a kvalitně, tak to nebude levně a tak dále. …Vždycky to



jde, vždy se najde cesta. Češi jsou v tom hodně typický, že dokážou najít řešení, na které by
americký výtvarník nepřišel, protože je zvyklej pracovat s drahejma materiálama. My tady v
Čechách jsme zvyklí na to kutilství a i když je peněz málo, je to možný zrealizovat.” (J.
Čechota)

Závěr: Každý z výtvarníků má své způsoby, kde v případě potřeby na kostýmním
rozpočtu ušetřit. Z rozhovorů vychází, že k ušetření existuje mnoho cest.

5. Rozhovory s producenty

Pro rozhovory s producenty jsem zvolil čtrnáct výzkumných otázek:

1. Jak velká část rozpočtu se vyhrazuje na kostýmní výpravu v jednotlivých žánrech?
2. Je nějaký recept jak vytvořit ideální vztah v trojúhelníku producent x režisér x

kostýmní výtvarník?
3. Jak vnímá producent kostýmní složku štábu?
4. Jaké jsou překážky ve vztahu producent x kostýmní výtvarník?
5. Co je pro producenta nejlepší žánr na vývoj vzhledem ke kostýmní výpravě - seřazení

dle míry náročnosti?

Vzhledem k malému počtu respondentů jsem se rozhodl pro tuto část vynechat metodu
stanovení výzkumných otázek, naopak raději popíšu, kde se dva respondenti při odpovědích
sešli, kde rozešli a navážu na předchozí sekci s kostýmními výtvarníky. Budu zkoumat, kdy
potvrdili výše zmíněné výzkumné otázky, případně kde se shodli s názory výtvarníků.

5.1. Rozpočet v jiných žánrech

Zde se producenti rozcházejí, Pavel Strnad tvrdí, že na rozpočtování jednotlivých žánrů není
daný vzorec, ale dodává, že ve svém portfoliu nemá velký záběr žánrů.

“Vzorec na to není, je to vysloveně ad hoc. My vůbec nepracujeme s nějakýma vzorcema,
kolik procent na kostýmní výpravu, každej projekt je jinej. …Přemýšlím o nějakým filmu, kdy
jsme měli to přímo postavený na kostýmech, jako nějakou pohádku nebo tak, to jsme asi
neměli.” (P. Strnad)

Jiří Konečný je toho názoru, že žánrové filmy stojí více než současnost. Zároveň potvrzuje
slova A. Králové a S. Rybákové o tom, že v rámci úspor se dá například u dobovek vyjednat
barter s různými subjekty a také skrze secondhandy.

“U žánrových filmů musí být větší budget, ale moc dobovek nedělám. Pro mě byl konkrétně
příklad film Amnestie z přelomu 80.let, před a těsně po sametové revoluci, kde jsme řešili
například uniformy do vězení a našli jsme nějaký způsob, kde to levně ušít. Vlastně
partnersky v rámci určitého barteru za nákladovou cenu. To byl pro mě příklad, kdy ten
budget byl, ač jsme to nakonec hodně okrouhli, menší. Pracovali jsme se Zuzkou Krejzkovou,



o které se ví, že tyto období má zmáknutý a dost to řeší přes sekáče a má pro to nějakej cit.
Ale za normálních okolností by ta výroba těch uniforem byla dost drahá, takže samozřejmě je
tam pak ten rozpočet vyšší. Pak další případ je, že v řadě filmů jsme měli bohatší střední
třídu, kteří měli být dobře oblečený. Dřív jsme to často dělali tak, že jsme se snažili ty věci
půjčovat, nezničit a pak je vracet. Pak na těch pozdějších projektech zas partnerství s nějakou
značkou, která to dodala barterem. Dalo se logo do titulků a vybralo se oblečení od nich. A ty
lidi vypadali prostě dobře a současně. Neměli jsme zase budget, aby nám někdo dělal něco na
míru, stačilo aby vypadali ti lidé bohatě.” (J. Konečný)

Většinově se tedy respondenti shodují na tom, že ač u žánrových filmů je výroba náročnější
jak peněžně, tak časově, jsou zde vždy různé způsoby, kde se dá ušetřit.

5.2. Vztah producent x kostýmní výprava

Oba respondenti se shodují s názory S. Rybákové a K. Štrbové-Bielikové na tom, že je
důležitá přímá a přesná komunikace, vzájemný respekt a také to, že je důležité rozumět
svému oboru a respektovat ostatní.

“Je to radost dělat s lidmi, kteří vědí co potřebujou a vědí co je nutný. S kostýmními
výtvarníky co vědí, co pro film je funkční a nemají potřebu se exhibovat a jsou úsporný.
Důležité je, aby byl nějaký vzájemný respekt a všichni si nějak pomáhali.” (P. Strnad)

“Když jsou schopni se domluvit, tak je to nejlepší (smích). Platí jako u všech složek, je
strašně fajn, když ten výtvarník, stejně jako třeba zvukař pochopí duši toho projektu a je
schopen se na ni napojit a ideálně ji ještě navýšit a posunout dál. …U filmu je ta stylizace v
nenápadné podobě. Za vším je spousta přemýšlení, práce, schopnost toho to udělat, aby to
vypadalo dobře. Teď to řeknu možná cynicky, ale pak je větší šance šlápnout vedle. Protože
není snadný dát dohromady lidi se kterými máte jistotu, že ta spolupráce bude dobře
fungovat, jestli mají čas a tak dále. Producentská starost je pak i to, že když se ta workflow
neustále mění a dělá se s jinejma lidma, tak se mnohem víc zvětšuje pravděpodobnost, že se
stane nějakej problém.” (J. Konečný)

P. Strnad u svých projektů často vnímá kostýmy jako složku celé výpravy, spadající pod
architekta.

“Upřímně, kostýmy spadaj pod výpravu obecně, takže je to často i na architekta, kterej to
řeší. Nebo se to řeší napřímo, pokud jsou to nějaký větší věci.” (P. Strnad)

J. Konečný je jiného názoru.

“To já vnímám trochu jinak, myslím si, že ty složky jsou ze stejného druhu, ale trochu
oddělený. Když navážu na to co jsem řekl, třeba tahle kavárna, je vzhledem k lokaci celkem
jednoduchá a hned by to bylo, ale ty lidé se nějak obléknout musí, takže je to blíž k těm



hercům, víc na nich, jelikož to prezentuje jasnej výraz, povahu té postavy, takže tam kostýmní
složka má přednost. Protože lokace už je v uvozovkách jen prostředí. Pokud se ale zamyslím,
tak možná lidé vnímají prostředí více subjektivně, protože něco definuje, kam jsme se dostali,
kde jsme. Ale podvědomě musí více vnímat ten kostým - vytváří osobnost, herec je v něm
většinu filmu nebo naopak se mění a lidé to sledují. Třeba ne tak vědomě.” (J. Konečný)

J. Konečný pak dodává a potvrzuje tím silné téma K. Štrbové-Bielikové, že největší
překážkou je nepochopení. U něj je to však ze strany producenta trochu jiné a jde mu hlavně
o pochopení tématu u kostýmního výtvarníka.

“To, že dojde k nepochopení záměru, to je zásadní překážka. …Takže zpátky k tomu
pochopení, stejně jako třeba nejlepší herci se naučí tu roli nacítit a nebrat v určitých
situacích tu scénu ostatním, tak i kostýmy nemusí být vždy extravagantní nebo za každou cenu
uměřené. Pochopit kudy to jde a jak to trochu přisladit a kde ubrat, to je ten fór.” (J.
Konečný)

Jak už bylo řečeno v úvodu této sekce, v otázce ideálního vztahu mezi kostýmním
výtvarníkem a producentem vnímá většina respondentů důležitost přesnosti, upřímnosti a
přímého jednání. V neposlední řadě také vzájemné pochopení. Zajímavostí je rozdílný pohled
obou producentů na oddělení kostýmní výpravy.

5.3. Různé žánry z pohledu producenta

Ani jeden z respondentů nemá bohužel zkušenosti s realizací velké škály žánrů, přesto však
poskytli své názory na to, jak to asi v dalších žánrech vypadá a co jsou jejich vysněné žánry.

“To ti asi se svojí zkušeností, která je omezená na dramata ze současnosti, moc nepovím.
Nemám zkušenosti třeba s muzikálem, kde když děláš něco postavenýho přímo na kostýmních
kreacích a je to dobovka, všechno se to musí asi vyrábět a nedají se najít. Tak to asi je prostě
jiná práce. Asi se tím zabýváš už v tom vývoji.” (P. Strnad)

“Mě by bavilo nejvíc z hlediska spolupráce s výtvarníkem film, kterej je kostýmově výraznější,
což samozřejmě znamená, že v duchu co jsem řekl, tak každej je výraznej. Ale mít film, ve
kterým je ta složka prominentní, že je v něčem výpravnější, žánr. Teď mě napadá pohádka.
Ten žánr je problematickej, ale určitě se k němu dá kreativně přistoupit. Extrémně by mě
bavilo dělat teenagerskej film a sledovat, jak se to odráží v těch kostýmech. …Prostě věci, kde
to vyžaduje větší probrání, aspekt rozhodnutí. Pro mě je producentská práce o rozhodování,
já to tvořím tak, že to rozhoduju, spolurozhoduju. Ne přímo vlastní tvorba, není to v povaze
profese, i když často vymejšlím názvy filmů, kampaně. Nevymýšlím ale kostýmy (smích), můžu
se k tomu vyjadřovat a snažím se to dělat co nejmíň agresivním způsobem a podle toho se
debata odvine.” (J.Konečný)

Jak zmiňuje J. Konečný, producent má na starosti hlavně rozpočet a dobré vztahy mezi
jednotlivými složkami a mezi ním a jednotlivými složkami. U kostýmů může mít stylotvorné



poznámky a s výtvarníkem diskutovat cesty, jak nejefektivněji kostýmní výpravu a její
prostředky dát dohromady.

Závěr

Cílem této bakalářské práce bylo blíže přiblížit čtenáři kostýmní výpravu, složku filmového
štábu a její vztah s producentem, potažmo produkcí, na pozadí různých filmových žánrů.
Úspěšní kostýmní výtvarníci jsou v dnešním světě velmi respektovaní lidé a jejich povolání
je považováno za jednu z vyšších forem filmového umění a i z toho důvodu se za jeho
kvalitní výkon získávají Čeští lvi. Podrobnému vhledu pod skořápku kostýmní výpravy je u
nás věnováno velice málo odborných publikací, které by byly lehce dohledatelné pro běžného
čtenáře.

Přínosem této práce je proto velmi osobní nastínění a náhled na to, jak kostýmní
výprava funguje, jak kostýmní výtvarník i hlavní kostymér pracují nebo jaké překážky jim ve
výkonu práce stojí. To vše podáno co nejsrozumitelněji, aby text pochopil i čtenář, který
nemá s filmovým průmyslem nic společného. Zároveň poslouží i jako příručka pro kolegy
filmaře, budoucí i stávající producenty a další osoby z průmyslu na cestě za hlubším
pochopením kostýmní výpravy.

V první části jsem položil základy pochopení kostýmní výpravy, krátkou historii
oboru, popsání jednotlivých profesí v rámci kostýmního štábu a přidal i stručný výčet
jednotlivých žánrů, jejichž specifika ovlivňují členy kostýmní výpravy z hlediska výkonu
práce.

V druhé části jsem pomocí výzkumných otázek zkoumal jednotlivé aspekty práce
kostýmního výtvarníka a vedoucího kostyméra. Aby bylo téma co nejvíce nastíněno, snažil
jsem se do práce vložit co nejvíc citací z uskutečněných rozhovorů a proto se práce může
jevit delší. Je to z toho důvodu, že samotné rozhovory mi přijdou nejhodnotnější a
nejunikátnější částí práce, protože takto profesně ceněné osobnosti mých respondentů se v
jedné akademické práci setkají opravdu zřídka, jestli vůbec. Důležité a hodnotné bylo pak
doplnění informací z pohledu producenta.

Za nejdůležitější považuji zjištění, jakým způsobem každý jeden kostýmní výtvarník
pracuje, odkud bere inspiraci a z jakých zdrojů sbírá kostýmy na své projekty. Přínosné bylo i
zjištění, jakými způsoby probíhá komunikace mezi ním, režisérem a producentem a v
neposlední řadě i možné cesty, jak při výkonu práce ušetřit. Volba kvalitativních rozhovorů
mi přišla pro mé téma tím nejlepším způsobem, jak se o zkoumané problematice dozvědět co
nejvíce a zároveň co nejkvalitnější informace. I z toho důvodu doufám, že práce dá čtenáři
komplexní náhled na kostýmní výpravu u audiovizuálních děl a pomůže mu ať už profesně,
akademicky nebo čistě k nalezení nových informací.

Summary

My thesis had been aiming to enlighten the costume department as a part of film
making, to describe the link with producer and film production in individual film genres.
Successful costume designers are very respected persons nowadays and their job is seen as



one of higher forms of film art. It is also reason why one category of the film award Czech
lion ceremony is allocated for a film costume design. There is just a few, almost none,
specialist literature orientated to costume department, which would be easy to access for
ordinary readers.
The contribution of my thesis is therefore personal view and description of how the costume

production works, how the costume designer and the chief costumer work and cooperate and
what are challenges in the production process. All described as understandable as possible to
allow the reader, even without experience with the film industry, to understand and benefit
from the text. It may serve also as a handbook for colleagues from film industry, current and
to be producers, in their journey to understand the costume production in more detail.

I described the roots of understanding of the costume production, short history of the
costume business and individual costume team professions in the first part of my thesis.
There is also a concise account of particular film genres with specific setting needs which
influence composition of professions in the costume team.

I conducted the research in the second part of my thesis. Based on a specific set of
questions I examined particular aspects of costume designer and chief costumer work. To
bring the topic nearer, I incorporated relevant quotations from accomplished interviews as
much as possible. Therefore the thesis may look more extensive. Reason is that I assume
interviews as the most valuable and the most unique part of the thesis because such
professionally respected respondents don't meet in the thesis very often, if ever. It was very
important also to add views and opinions of producers to achieve the comprehensive picture.

I consider as the most important finding the ways of work of each individual costume
designer, what inspires him/her and what are his/her resources for arranging costumes for
film projects. Benefiting had been also detection of the method of communication among
him/her, the film director and film producer. Last, but not least, it has been very useful to
describe possible ways to save money during the costume department. The preference of
qualitative interviews has been, in my opinion, the best way to gain as much information as
possible and in the best quality. Therefore I hope my thesis will bring comprehensive insight
to a film costume production process and it will help either to the reader professional or
academic development or just to widen horizons of knowledge for amateur one.
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Příloha č. 2: Přepsané rozhovory s respondenty (text)

Respondent č.1: Jiří Konečný (12.7.2022)

1. Jak velká část rozpočtu se vyhrazuje na kostýmní výpravu v jednotlivých žánrech?

U žánrových filmů musí být větší budget , ale moc dobovek nedělám. Pro mě byl konkrétně příklad film Amnestie z přelomu
80. let, před a těsně po sametové revoluci, kde jsme řešili například uniformy do vězení a našli jsme nějaký způsob, kde to
levně ušít. Vlastně partnersky v rámci určitého barteru za nákladovou cenu. To byl pro mě příklad, kdy ten budget byl, ač
jsme to nakonec hodně okrouhli, menší. Pracovali jsme se Zuzkou Krejzkovou, o které se ví, že tyto období má zmáknutý a
dost to řeší přes sekáče a má pro to nějakej cit. Ale za normálních okolností by ta výroba těch uniforem byla dost drahá,
takže samozřejmě je tam pak ten rozpočet vyšší. Pak další případ je, že v řadě filmů jsme měli bohatší střední třídu, kteří
měli být dobře oblečený. Dřív jsme to často dělali tak, že jsme se snažili ty věci půjčovat, nezničit a pak je vracet. Pak na
těch pozdějších projektech zas partnerství s nějakou značkou, která to dodala barterem. Dalo se logo do titulků a vybralo se
oblečení od nich. A ty lidi vypadali prostě dobře a současně. Neměli jsme zase budget, aby nám někdo dělal něco na míru,
stačilo, aby vypadali ti lidé bohatě. Jinak jsem ale nedělal nic více výrazně kostýmového, pohádku nebo tak. Ani ze zahraničí
jsme myslím si nikdy nic nepůjčovali.

2. Je nějaký recept jak vytvořit ideální vztah v trojúhelníku producent x režisér x kostýmní výtvarník?

Když jsou schopni se domluvit, tak je to nejlepší (smích). Platí jako u všech složek, je strašně fajn, když ten výtvarník, stejně
jako třeba zvukař, pochopí duši toho projektu a je schopen se na ni napojit a ideálně ji ještě navýšit a posunout dál. To je to,
co si myslím od každého spolupracovníka ideálně chce. Film je tvůrčí dílo, má svoje témata, myšlenky a často by měl mít
názor. Něco tím říct o společnosti, politický názor, něčím se angažovat. Tak předpokládám, že zvukař nebo výtvarník kostýmů
tohle pochopí a jede s tím v nějaký lajně. Nebo to v něčem nechápe a chce jet jinudy, tam si myslím, že je ten největší
problém. I když je kostýmní výtvarník zručný a jde mu to a až v průběhu natáčení se zjistí, že je mimo. To by byl pro mě
největší problém, kromě té obecné mezilidské komunikace.

Já si teda nemyslím, že všichni mají rozumět všemu. Že každý dokáže udělat jakýkoliv film. Myslím, že by lidi měli znát svoje
spády a přirozeně reagovat a třeba i říct tohle mě nebaví, nechci to dělat. I když to může být zajímavá výzva, tak moc člověk
neví třeba co se tam děje, když o tom nic neví. Film o vodácích by měl dělat někdo, kdo alespoň jednou na vodě byl. Film je
podle mě specifický a tu míru stylizace zvládne malou nebo musí být vědomá. Primární záměr filmu je vytvořit co největší
autenticitu. Když jsou lidi na vodě, mají vypadat prostě přesně jak lidi co jedou na vodu. Pak přijde stylizace, když je to
komedie, může to být do vtipna, satyra, může to působit více barevně. Pak jsou filmy, které jsou stylizované, protože je to
jejich tvůrčí záměr, 90% je pochopení námětu a autenticita. Ten člověk to musí dát. To je pak rozdíl od divadla nebo jinejch
forem, tam je ta stylizace žádoucí a přetažení těch věcí je záměrné. Tam je jednota mezi výpravou a kostýmy zásadnější, to
musí být dohromady. U filmu je ta stylizace v nenápadné podobě. Za vším je spousta přemýšlení, práce, schopnost toho to
udělat, aby to vypadalo dobře. Teď to řeknu možná cynicky, ale pak je větší šance šlápnout vedle. Protože není snadný dát
dohromady lidi, se kterými máte jistotu, že ta spolupráce bude dobře fungovat, jestli mají čas a tak dále. Producentská
starost je pak i to, že když se ta workflow neustále mění a dělá se s jinejma lidma, tak se mnohem víc zvětšuje
pravděpodobnost, že se stane nějakej problém. Je to větší jistota, ale taky to může být stereotyp. Nový člověk může přinést
nový pohled a změnou tvůrčího týmu i vyprovokuje třeba toho režiséra dělat ten styl práce jinak, to teď dělám třeba s Olmem
(Omerzu). Hodně lidí se toho ale bojí, že ztratí jistotu. Řada tvůrců třeba celý život dělá s jedním střihačem. Často jsou tu i
lidi, kteří to dělají dobře a dostávají České lvi, ale pak třeba přehluší práci toho režiséra a převládaj určitý tendence v
českým filmu, který jsou stále stejný.

3. Jak vnímá producent kostýmní složku štábu?

U těch věcí, které většinou dělám - civilní a víceméně současný, tam nepovažuji kostýmní složku za problematickou část
rozpočtu, jelikož se ty věci podaří většinou vyřešit způsoby, jaký jsem zmiňoval předtím a je to pak něco, co považuju za
solidní a standart. Ale nemám tolik zkušeností s věcmi, kde to na kostýmní složce stojí. Vnímám to tak, že se to dá za nějakej
obvyklej objem peněz udělat. Jde o to si vybrat i toho člověka z hlediska jeho stylu, práce s režisérem. Tím to nechci
bagatelizovat, je to důležitý, ale je to ta z těch složek, kde se ta kreativita odehrává v nějakým standartním budgetu. U stavby
jsou ty řešení už v mnohem větších výkyvech, cena lokací, co se vyplatí postavit, jestli mít jeden záběr, kterej stojí hrozně moc
peněz. Podle mě je to ale hrozně důležité, mít ve filmu epičtější scény, ale stojí to prachy. I co se týká kostýmů, ať už to je
současnost či třeba padesátá léta.



4. V jiném rozhovoru jsem se dozvěděl, že ten daný producent vnímá třeba kostýmní složku spojenou s
výpravou a vlastně dává i větší důraz převážně na lokace.

To já vnímám trochu jinak, myslím si, že ty složky jsou ze stejného druhu, ale trochu oddělený. Když navážu na to co jsem
řekl, třeba tahle kavárna, je vzhledem k lokaci celkem jednoduchá a hned by to bylo, ale ty lidé se nějak obléknout musí,
takže je to blíž k těm hercům, víc na nich, jelikož to prezentuje jasnej výraz, povahu té postavy, takže tam kostýmní složka má
přednost. Protože lokace už je v uvozovkách jen prostředí. Pokud se ale zamyslím, tak možná lidé vnímají prostředí více
subjektivně, protože něco definuje, kam jsme se dostali, kde jsme. Ale podvědomě musí více vnímat ten kostým - vytváří
osobnost, herec je v něm většinu filmu nebo naopak se mění a lidé to sledují. Třeba ne tak vědomě. Lidé by byli asi schopní
vyjmenovat prostředí, ale ne co měli herci na sobě, ale to je jako hudba, lidé si to neuvědomí, ale přitom to totálně něco dělá.
Lokace jsou často dané a nejde s nimi nic udělat, ale u kostýmu koncepce musí prostě vzniknout a někdo je obléci. Takže za
mě odpověď na tu otázku, ty dvě složky jsou stejně důležité jako ostatní, ale vlastně by měly být v tom procesu nějak
oddělené.

5. Jaké jsou překážky ve vztahu producent x kostýmní výtvarník?

To, že dojde k nepochopení záměru, to je zásadní překážka. A pak třeba druhá podružnější, řešitelnější, je nepochopení toho
provedení. To znamená za kolik to udělat, jak to udělat a jestli producent a kostýmní výtvarník to raději diskutují nebo raději
to nechají být. Já se k tomu stavím, že ty peníze jsou prostě prostředek, kreativní nástroj a dá se jich utratit libovolný
množství, ale ne vždy to vede k zlepšení výsledku. Pro mě to téma je hlavně to pochopení pomoci tomu filmu tak, aby ten
záměr se naplnil a bylo to co nejlepší. Pro mě to je vlastně celé velké téma, pochopení těch filmů, proč to člověk dělá, co z
toho má vylézt, jak je to zapojené do společnosti, sekundární znaky, které to vysílá ohledně třeba genderu, vztahu k umění. To
je na tom to hezký. Takže zpátky k tomu pochopení, stejně jako třeba nejlepší herci se naučí tu roli nacítit a nebrat v určitých
situacích tu scénu ostatním, tak i kostýmy nemusí být vždy extravagantní nebo za každou cenu uměřené. Pochopit kudy to jde
a jak to trochu přisladit a kde ubrat, to je ten fór. Já jsem velkej fanda transformací herců, to hrozně pomůže. Fyzické změny,
vyprofilovat osobnost účesem a kostýmem. Příklad, když si člověk vezme Karla Rodena nebo Elišku Křenkovou, když lidí ví o
koho jde, tak bych si hodně dal záležet jako režísér, jakýho člověka z toho herce uděláme a co to obnáší. Vymyslet postavě
tvář, která je tvořena makeupem, vlasama a oblečením a zanechá to nějakou stopu. To může být souhra detailů, ale je tam
jemná hranice, aby toho nebylo moc. Petr Zelenka třeba hlavním postavám jednu dobu dával výrazná trička s nějakým
nápisem, něčím co bylo vidět. Odpovídalo to jemu a dá se říct, že to je i trademark a to se často neděje. Obecně se toho
režiséři bojí. Člověk by si měl říct, když se mu fakt něco hodně líbí a prostě to použít. Svěrák říkal, že mu přijde přirozený pro
každého začínajícího tvůrce napodobovat své vzory, scény, ale protože se to teprve učí, tak si myslím, že filmu by neuškodilo
citovat. Jedna věc je jemnost a rafinovanost a druhá je tohle. Já bych to podporoval, mám už trochu plný zuby tý rozpitý
nekonkrétnosti, za kterou se schovávaj i sofistikovanější tvůrci.

6. Co je pro producenta nejlepší žánr na vývoj vzhledem ke kostýmní výpravě? Seřazení dle míry náročnosti.

Mě by bavilo nejvíc z hlediska spolupráce s výtvarníkem film, kterej je kostýmově výraznější, což samozřejmě znamená, že v
duchu co jsem řekl, tak každej je výraznej. Ale mít film, ve kterým je ta složka prominentní, že je v něčem výpravnější, žánr.
Teď mě napadá pohádka. Ten žánr je problematickej, ale určitě se k němu dá kreativně přistoupit. Extrémně by mě bavilo
dělat teenagerskej film a sledovat, jak se to odráží v těch kostýmech. Dneska je absolutní eklektika, že existuje všechno
najednou, pak je vůbec otázka, jak by člověk zvládnul tomu dát nějakej styl, kterej z nich by si vybral. V takovým filmu je to
zásadní, jak to uchopit, může to zestárnout s vámi. To by bylo třeba pro mě zajímavý. Prostě věci, kde to vyžaduje větší
probrání, aspekt rozhodnutí. Pro mě je producentská práce o rozhodování, já to tvořím tak, že to rozhoduju, spolurozhoduju.
Ne přímo vlastní tvorba, není to v povaze profese, i když často vymejšlím názvy filmů, kampaně. Nevymýšlím ale kostýmy
(smích), můžu se k tomu vyjadřovat a snažím se to dělat co nejmíň agresivním způsobem a podle toho se debata odvine.



Respondent č. 2: Pavel Strnad (14.7.2022)

1. Jak velká část rozpočtu se vyhrazuje na kostýmní výpravu v jednotlivých žánrech?

Vzorec na to není, je to vysloveně ad hoc. My vůbec nepracujeme s nějakýma vzorcema, kolik procent na kostýmní výpravu,
každej projekt je jinej. Upřímně, kostýmy spadaj pod výpravu obecně, takže je to často i na architekta, kterej to řeší. Nebo se
to řeší napřímo, pokud jsou to nějaký větší věci. Přemýšlím o nějakým filmu, kdy jsme měli to přímo postavený na kostýmech,
jako nějakou pohádku nebo tak, to jsme asi neměli.

2. Je nějaký recept jak vytvořit ideální vztah v trojúhelníku producent x režisér x kostýmní výtvarník?

Je to radost dělat s lidmi, kteří vědí co potřebujou a vědí co je nutný. S kostýmními výtvarníky co vědí, co pro film je funkční
a nemají potřebu se exhibovat a jsou úsporný. Důležité je, aby byl nějaký vzájemný respekt a všichni si nějak pomáhali.

3. Jak vnímá producent kostýmní složku štábu?

Je to tak, že pokud ty věci nejsou nějak stylotvorné v tom filmu, tak jsou to věci, které naopak nechci říct neřešíme, ale měly
by jít s tím příběhem a měly by být funkční, tam to není o nějakých výtvarných návrzích, ale kostýmních schůzkách, kde se
vyberou věci, které dobře sedí k té postavě. Tak třeba dělali jsme s Ivanem Steklou Národní třídu, tak ten to taky oblékl jako
současnost, paneláky. Tak vlastně jediná otázka byla, jak má vypadat Vandam (hlavní postava). Nakonec jsme skončili u
fialového bombera, tak to byla taková stylotvorná věc u něj. Že jsme si říkali, že má být trochu nácek, ale ne zas úplně, a
zvolili jsme tu kombinaci bombera, kterou má náckovskou estetiku a k tomu ta barva fialovo rudá a kolotočářský nátisk
Vandam, tak to se tam ta postava trochu otiskla. Ale to byla taková spíš vyjímka v těch našich filmech. Většinou to byly spíše,
řekl bych, funkční kostýmy, než stylotvorné.

4. A výtvarník si sám nejdříve vypočítá rozpočet nebo to jde od producenta?

Většinou si řekneme kolik tam je postav, kolik mají kostýmů, za kolik to můžeme udělat. A musím říct, že tam je to z hlediska
budgetu jeden z těch jednodušších departmentů, protože to není nějak příliš komplikované. I když se rozhodnu, že to bude
postava, která bude mít úplně nové věci, tak si stále v číslech, které obratem ruky zjistíš. V okamžiku, kdy se to všechno
obléká z reálných věcí, tak to není problém. A zásadně jiná věc to je, když se to vyrábí a nechá šít. Tam to začíná bejt větší
práce od návrhů přes výrobu.

5. Většinou jsem se setkal s tím, že musejí výtvarníci po schůzce s producentem škrtat.

Tam je to o tom, že bohužel ty kostýmy mají to postavení, že se musí občas škrtat. Je to sice věc, která hraje, ale lokace mají
trochu přednost. Z producentského hlediska jsem vlastně nikdy neřešil problém, že by nebyly peníze na kostýmy. Tlačíš na
všechny departmenty, aby to bylo co nejmíň.

6. Jaké jsou překážky ve vztahu producent x kostýmní výtvarník?

My děláme hodně s Bohdanem Slámou, který spolupracuje hlavně se Zuzanou Krejzkovou. My vlastně u těch kostýmů to
máme nejvíc přes ty kostýmní výtvarníky, Zuzka je schopná udělat ty věci, ty příběhy z tý vesnice současný udělat tak
správně. A vlastně jsou to věci ze sekáče všechno, protože ty postavy takový prostě jsou. Když jsme dělali s Andreou
Sedláčkovou Fair Play, tak tam dělala kostýmy Simona Rybáková, kde byly dresy z 80. let. To byly věci co se dohledávaly
nebo nechávaly vyrábět. Každý kostýmní výtvarník má nějaký způsob práce a vždy je to víc o tom, jak on si to sám nastaví.

7. Co je pro producenta nejlepší žánr na vývoj vzhledem ke kostýmní výpravě? Seřazení dle míry
náročnosti.

To ti asi se svojí zkušeností, která je omezená na dramata ze současnosti, moc nepovím. Nemám zkušenosti třeba s
muzikálem, kde když děláš něco postavenýho přímo na kostýmních kreacích a je to dobovka, všechno se to musí asi vyrábět a
nedají se najít. Tak to asi je prostě jiná práce. Asi se tím zabýváš už v tom vývoji. Jinak se kostýmy začínají řešit v okamžiku,
kdy máš obsazený film a jdeš do příprav. Víš kdo koho hraje a ten výtvarník má za úkol obléknout ty postavy dle scénáře a
má na to relativně krátkou dobu oproti ostatním. Protože třeba dekorace nemusí řešit kdo je tam obsazený.



Respondent č. 3.: Simona Rybáková (26.4. 2022)

1. Jak vypadá úplný zárodek kostýmní práce na celovečerním filmu?

Tak úplně na začátku je telefon, kdy režisér zavolá a nabídne spolupráci. Potom dostanu scénář, ten si přečtu a řeknu si zda
to chci dělat nebo ne. To je taková profesní slušnost, protože na základě scénáře pak člověk může říct, zda to dělat chce nebo
nechce. Pak se potkám s režisérem, řekneme si základní situace, otázky. Já už mám třeba vypsané nějaké základní dotazy.
Pak nastane chvíle, kdy o tom scénáři přemýšlím sama. Co mi pomůže, je kostýmní scénář, což dělá dobrá skriptka nebo
vedoucí kostymérka. Tam má každá postava situace a začnu už o ní přemýšlet v tom počtu kostýmů a těch situacích. To je pak
dobrý pro vedoucí kostymérku, ta dostane objem kostýmů pro rozpočet. Potom se začnou věci vybírat. Když je to civilka, tak
z fundusů nebo nákupy. Já jsem takovej typ, co si připravuje několik variant, protože mám ráda, když na první kostýmce se
trefíme z devadesáti procent. Nesnášim, když je tam nahej herec a já mu nemám co obléknout (smích). Když je to dobovka,
tak z fundusu ty věci připravit. Když jsou to nějaký speciální kostýmy, udělám návrhy, sejdu se s režisérem a řekneme si jaké
jsou možnosti. Je to taková ta tvůrčí příprava, kdy se hledá vizuální styl, charakter těch postav. To může trvat několik týdnů
nebo i měsíců. Když nabereme fyzický kostýmy, tak si ke každé postavě připravím tu lajnu kostýmů ke každé situaci a můžu
pozvat herce na kostýmku. Kde třeba zjistím, že mu sedí určitý barvy nebo střihy. Tak jdeme do druhého kola, buď se to ušije
nebo nakoupí a pak samozřejmě doplňky, boty atd.

Před první kostýmkou si buď pozvu režiséra a ukážu mu ten štendr, on řekne toto ne toto jo. Nebo si přímo pozvu toho herce
a sami vybíráme co jo co ne, jaké kalhoty mu sedí, spodní prádlo apod. Uděláme si svou malou první kostýmku, kde ještě
netahám režiséra a vybereme věci co už víme, že nefungují. To nafotíme a už to sedí i více pro režiséra, když vidí fotky.

2. Jaké složení lidí obsahuje kostýmní výprava a jaká je jejich hierarchie?

Já jsem oslovena režisérem, pak volám svojí vedoucí kostymérce, té nabídnu spolupráci. Pokud ji přijme, začínáme přípravu
a domluvíme se, kdo budou ti nejbližší, což bývá teda ta vedoucí kostymérka a dva kostyméři k ní. To se dohodneme, aby to
byl tým který funguje. To je ta skupina, kteří začínají od začátku. Pak se navazují ostatní profese, který vybírá hlavní
kostymérka, to záleží na velikosti filmu. Malý film zvládneme takto ve čtyřech, u větších se každá složka rozděluje na další.

3. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

Zkušení lidé, co už to počítali xkrát, tak už ví, třeba že na Barrandově ti na tři měsíce půjčí kostýmní set za třeba dva a půl
tisíce. Tak my to podle toho můžeme hezky spočítat. Spočítám komparzy, hlavní role - kolikrát se převlíkají, kolik na ně
potřebuju kostýmů - mám herečku s 30 outfity, musí jich mít dvojnásobek - vypočítám půjčení. Po prvních kostýmkách taky
zjistím, co musím všechno ušít a pak řeknu producentovi budget na šití. Pak třeba i spotřeba, prací prostředky, půjčení.
Vypočítám to, řeknu producentům a oni teda buď mají nebo ne, tak jim řeknu ať domluví barter třeba s Barrandovem nebo
jinou firmou.

4. Kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?

Já vždycky když mám pocit, že když se dělá film, tak se řekne 6-8 týdnů, což je dost málo. U náročnější dobovky i 8 měsíců. U
jednoduchého civilního filmu i 4 týdny. Je to lepší, když je tam nějakej odstup, čas. Pokud je pres, není čas věci změnit a
změnit třeba koncepci, nějak se tam pohybovat, což je pak na škodu tý věci. Takže opravdu minimum přípravy fyzických
kostýmů pro mě je 6 týdnů. Myšleno od chvíle, kdy se sejdu s vedoucí kostymérkou, dostanu kostymérnu a začínáme.
Odhaduje se to hlavně podle žánru a počtu kostýmů, kolik hlavních postav, kolik komparzu. Co se dá půjčit, co šít - to už je
časově náročný třeba na 2-3 měsíce. Návrhy, zkouší se materiály, které také často nemají.

5. Jak se liší přípravy v jednotlivých žánrech? Jaké jiné faktory ovlivňují délku příprav?

Čas, počet kostýmů, pokud je třeba jedna hlavní role a dva tisíce komparzistů, pokud se pak musí jezdit do fundusů v
zahraničí. U dobovky když máš třeba 600 extras na kostýmku, tak jeden kostymér za den oblékne cca 25 lidí, když to jde.
Potřebuješ jich víc a vlastně to pak hrozně trvá. Nejvíc jsem měla na place asi 700 komparzistů a 25 kostymérů. Další faktor
třeba když není scénář (smích). Ale opravdu záleží. Když producent řekne, máte na to dva měsíce, je to taková a taková
náročnost. My řekneme, potřebujeme tolik a tolik lidí a tyhle podmínky. Pokud řekne ne, to vám nedám, tak my to nejsme
schopni udělat, to je matematika. Pokud oblékáme venku, musí tam bejt dřevěná podlážka, jinak se kostýmy zničí a je to
dražší. Peníze, lidi, jsou to takové rovnice.

6. Jak probíhá spolupráce výtvarníka a vedoucího kostyméra?



Pro kostyméra jsou strašně důležité složky, kde je napsáno obraz po obraze, co kdo má mít. Tam vyčteme, co je potřeba.
Složky připravuje AD. Z toho kostymér vyčte, co je potřeba. Tady je dvacet vojáků a vybouchnou, tak je musíme mít dvakrát.
Herec padá do vody, musíme ho mít třikrát. Takže musíme mít kopie a je to práce navíc. Záleží taky jakou má výtvarník
představu, jak je náročný, pokud mu stačí Barrandov fundus, nebo to musíme mít všechno z Německa. To si řekneme, jaké
jsou zdroje, úrovně. Já jsem zodpovědná za to, co je vidět. Já mu řeknu na tohle kašli to stačí jednou, ale on mi pak může
oponovat, že mu určitě na place řeknou, že to je potřeba třikrát, tak to řeknu OK. Takže je to taková diskuze, kdy já mám
pocit, že ten kostým je vyřešenej, tak kostymér musí zajístit, že to je v duplikaci, kvalitě a musí myslet trochu za roh. Je to
takové partnerství kdy si říkáme, na čem nám záleží, co je priorita.

7. S jakými překážkami se musí kostýmní výtvarník vypořádat? Ať už běžnými i nečekanými.

Nepochopení producenta, důležitosti oboru. To bývá často. Tohle je a prostě to udělej. Příklad - když jsme dělali Lidice, tak
nám producent řekl, že ve 20 zabitých mužích musí být primátor Liberce, ministr kultury a bůhví kdo, co tam přijeli na
návštěvu. Z toho jsem byla úplně zpruzená, protože musí vypadat dobově a my ty kostýmy neměli. Ale pro toho producenta to
bylo důležité a bylo to třeba v době, kdy byly potřeba peníze a dostat toho ministra do role pak pomůže, jelikož se vžije do
toho projektu. Tak jsem pochopila, že je to pro producenta důležité a říkám dobře, ale nemáme tyhle velikosti, tak on říká
dobře, kolik budou stát tyhle postavy, když je ušijeme a 2x. Říkám dobře, bude to stát 20 tisíc a on tedy ok. Tak je tam
důležitá domluva, protože oba víme a děláme to pro dobro toho filmu.

Překážka může být v komunikaci, ale mě se to nestává, dělám totiž s lidmi, se kterými si rozumím nebo pokud ne, tak tu
spolupráci už neopakuju.

8. Jaké jsou Vaše osobní recepty na komunikaci a spolupráci s režisérem?

Vždycky přečíst scénář a vidět v něm to pozitivní. Pokud to pak dělám, tak jsem partner režisérovi. Jsem loajální a hledám v
tom pozitivní věci, snažím se mu být partnerem ve vizualizaci jeho vizí, dávat mu návrhy a reference, které ho navedou mě
vizuálně ukázat co si představuje. Pak být spolehlivý, včasný a jít do toho naplno. Aby režisér věděl, že za tu věc kopu.
Nejdřív ho musíš pochválit a pak až kritizovat. Musí si to sednout na lidské úrovni. Já vím, že režisér má na starost všechny
složky a já jsem šéf jedné z nich. Tak se mu snažím ulehčovat, nechodit za ním s každou pitomostí a šetřit mu čas. On mě pak
nechá pracovat svobodně. Snažím se je šetřit a na nějaký věci se ani neptám.

9. Vedoucí kostymérkou?

Když si vyberu nejbližšího spolupracovníka, tak je to člověk, kterýmu důvěřuju a jsme na stejné vlně. Nevstupuju jim do
vybírání týmu, finančního ohodnocení lidí, pokud to není nutné. Já to mám osvědčené, že když už se osvědčil, tak mu dám
důvěru a vždy se mi to vyplatilo. Někdy vidím, že jsou kostymérky tvořivé, tak jim nechám lehce volnou ruku, aby si taky
“zavýtvarničili”. Pochválit je, taky z toho pak mají radost.

10. A producentem?

S ním je to jednoduchý, na začátku, v momentě kdy mě osloví režisér, tak je pak producent, který mi nabídne honorář, já
řeknu jestli jo či ne a dohodneme se. Pak chci vědět rozpočet na výpravu. Podle toho odhadnu jeho rozumnost a pak chci
vědět, jakou mají představu o množství lidí a jak je zaplatit, přesčasy a podobně. Třeba jednou jsem takto nedělala velký
projekt, s režisérem jsme si sedli, byl skvělej, pak jsem se ale sešla s producentem a ten mi dal úplně nesmyslnej budget na
výpravu, nesmyslnej honorář. Řekla jsem mu počet lidí, on řekl, že prý stačí půlka. Tak tam to skončilo, protože už v začátku
vím, že jsme v takový disproporci, že se nepotkáme nikdy ani v kompromisu a to já nechci celý film řešit, že žádáme něco
extra navíc, i když to je vlastně jen to, co je regulérní pro tu práci. Věděla jsem, že to neudělám s čistým štítem a to nechci.

Pak s producentem můžu během filmu řešit, když je problém, že najednou přibývají věci, který nebyly předtím a naskakuje
budget. Pak se bavíme o navýšení, vyřešení. To ale může řešit i vedoucí kostymérka. Producent se mnou pak může řešit, že se
mu nezdá, jak můj tým komunikuje na place.

11. Z jakých různých zdrojů je možné získat kostýmy?

Záleží dle žánrů. Zahraniční fundusy - Pirelli v Itálii na dobovky, tam se třeba braly na Amadea, dál Angel v Anglii, tam
třeba mají opravdu velkej servis, pošleš obrázky a kostyméři odtama ti to tam vyberou, ale stojí to spoustu peněz. Druhá



světová můžeme jet do Berlína, Babelsbergu. Pak se snaží expandovat hodně Conejo, španělská firma, rodinná, dělali třeba
Game of thrones, skupují to z filmů a maj obří fundusy. Mám i hodně fotek. Dále třeba Peris, ty expandovali i sem dokonce.
Každá půjčovna je pro něco dobrá. Třeba na uniformy Hero v Polsku. Ty to ušijou, my zaplatíme materiál a šití a oni si to
pak třeba vezmou zpátky, tím získávaj fundus, páč my je třeba i zpatinujem. Já třeba pak takhle šetřím za patinu, že říkám
lidem ať mi dají svoje staré džíny a já jim dám na nové.

12. Jak být co nekreativnější, ale zároveň pragmatický vzhledem ke scénáři a rozpočtu?

Já se neomezuju na začátku, kreativita je a plyne, když si přečtu scénář, vymýšlím to bez omezení. Potom je to zkušenostma,
že třeba vidím. Že přijdu do sekáče a vidím je tam, to máme my hadráři (smích). Navádí mě barva, střih. Já pak přirozeně
tím ušetřím, aniž bych chtěla, protože už znám ty zdroje. Taky vím už za ty léta co je vidět, co ne a kde tu energii ušetřit. Tak
se ptám režiséra jak to je vidět - pak tam na nějaký role nemusíme ručně vyšívat, ale pak zas si dáme práci když je vidět
detail.

Máme v sobě, naše generace, ten ekologický aspekt, za totáče ty věci nebyly a tím se člověk strašně vytrénoval, jak ty věci
udělat jinak a levněji. Pak ale když se dělá věc, kde je to o designu. Já dělala jeden nekonečnej seriál o módě, na kterej
nebyly peníze. Tak jsem po měsíci a půl skončila. V každým díle byla malá přehlídka apod. Já dneska vím, že kdybych dělala
civilku a potřebuju obléknout luxusní klub, tak požádám stylistu o spolupráci, on se v tom víc pohybuje.

13. Kde se dá a naopak nedá ušetřit u budgetu na kostýmy?

Nedá se když máš opravdu luxusní společnost, dvacátá léta nebo ples a ty lidi jsou nějak předepsaný a jsou na kameře. Do
zlatého obrazu jsme oblékali osmdesát lidí na ples dobový, fraky, šperky a pak tam nebyly tolik ani vidět. Producent ale řekl,
ať to tak uděláme. Nebo pak když je to moc špinavý, tam je patina. Nebo když je to fakt náročná dobovka, tak to fakt peníze
stojí a lidi taky.



Respondent č.4: Katarína Štrbová-Bieliková (22.6. 2022)

1. Jak vypadá úplný zárodek kostýmní práce na celovečerním filmu?

Zavolá vám producent nebo režisér, ale většinou producent. A dostanete scénář. Ten si přečtete a začínáte získávat nějakou
představu o tom objemu, jak velký to je. Pak je nějaká první schůzka, kde vás většinou producent vyvede z omylu (smích), že
jste si to představoval jinak, větší a ideálnější. A tam se v momentě kdy mě osloví už existuje rozpočet, ale vyzve mě, abych
udělala aproximativní rozpočet. Ten se snažím udělat hodně přesně, abych sama věděla, v jakých mezích se to pohybuje. K
tomu potřebuji specifické podklady. Pak si udělám rozbor scénáře, vypíšu si všechny postavy, převleky, které mají mít a
zpracuji rozvahu na téma, co budeme šít, co se dá pokrýt z fundusu a nákupů. Prostě jakým způsobem to dáme dohromady a
z toho vyvodíme ceny. To je jedna část představy. Ideální stav je, když má člověk představu o konceptu. Řekneme si s
režisérem v debatě, kde se řekne princip, jakým se kostýmní výprava bude stavět - minimalisticky, opulentně atak. No a pak
počítáte náklady.

2. Jaké složení lidí obsahuje kostýmní výprava a jaká je jejich hierarchie?

Je to film od filmu. Je ale samozřejmě nějaký ideál. Máte k sobě asistenta a hlavního kostyméra, supervisora. Hlavní
kostymér organizuje tým, organizuje práci. Dělá provoz, jak před i při natáčení, zabezpečuje lidi, zabezpečuje materiál,
takový manažer toho týmu. A ten asistent je vlastně spolupracovník v té kreativní oblasti. Pomáhá shánět vzorky, dělá dílčí
věci, vybírá z fundusu. Ideální by bylo mít víc asistentů podle objemu práce. Když máte třeba uniformy, tak člověka co se tím
přímo zabývá, když máte velký projekt, tak jeden jen ženy, druhý muže, nějak to rozdělíte. Protože ta práce je velká, často to
jde do stovek až tisíců figur včetně komparzu. Výtvarník je ten, co by měl mít základní vizi, ty jednotlivci by měli ji pomáhat
rozměnit na drobné a dostat je do detailů. Pak jsou kostyméři, ty oblékají kostýmní zkoušky a placový kostyméři co pečují o
herce a jsou na place, kontrolují zda všechno funguje. Pak jsou kostyméři v zázemí, ti připravují věci, které budou
následovat. Sledují návaznosti a hlídají scénář. Podle potřeby se pak nabírá větší počet lidí.

3. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

V týhle době to je velmi těžké, všechny ceny se stále mění. Člověk ale určitě potřebuje hodně předchozích zkušeností, bez
toho bych byla ztracená (smích). Musím vědět kolik stojí švadleny, kolik stojí látky, kolik stojí patinér a to všechno ostatní.

4. Kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?

Minimum dva měsíce, samozřejmě spustit výrobu po aspoň měsíci své přípravy, návrhů. Je to podle projektu, někdy je lepší
mít na návrhy i dva měsíce, kvůli ponoření a nastudování reálií a rešerší, když je to hlubší doba. Ideální u středně velkého
projektu aspoň 1 a půl měsíc na vlastní přípravu a pak dva až tři do natáčení. To vám ale málokdo dá.

5. Jak se liší přípravy v jednotlivých žánrech? Jaké jiné faktory ovlivňují délku příprav?

Liší, neliší. Vždycky se musíte na to téma naladit a nasbírat inspiraci a informace. Já jsem teď po dlouhé době dělala
současnost a uvědomila jsem si že po těch sedmi letech co jsem dělala dobovky, tak jsem se úplně vyosila a třeba u mladých
lidí sem vlastně přemýšlela, jak chodí oblečení, tak jsem se vypravila do ulic a koukala kolem sebe (smích). Je to spíš o
množství postav a specifikách filmu. Pak když děláte specifickou věc jako uniformy nebo filmu prořezávající se skrz sociální
vrstvy. Takže příprava je od toho kolik témat tam je. Nevidím moc velký rozdíl principiálně v tom přístupu v jednotlivých
žánrech, musíte se na to téma nějak naladit, namorfovat, vyladit. Vyhledat si základní emoci z toho v sobě. Pak už jdete dál
do těch jednotlivostí a v principu je to stejný mechanismus. Pak už záleží na jednotlivých specifikách.

6. Jak probíhá spolupráce výtvarníka a vedoucího kostyméra?

To je takový člověk, že já si něco vymyslím a nakreslím a řeknu jí, potřebuju vzorky látek na tohle, vyrobit takový rukavičky a
ona to začne menežovat. V té přípravě je v roli asistenta a pomáhá vám nápady převádět do reality a zabezpečovat výrobu,
tu realizaci návrhů. Na tom place už víc samostatně, do toho já už moc nezasahuju, aby ten chod kostýmní složky fungoval,
aby bylo vše připravené zabezpečené, vlastně to kontroluje. Je to ten první člověk se kterým komunikuju. Já si myslím, že on
by měl být ta hlava departmentu. Mě berou jako hlavu ale já ta hlava nejsem. Já to vymyslím, ale aby to fungovalo, to je
právě ten supervisor, co má šanci to mít pod palcem. Ale prý to takhle nefunguje nikde na světě (smích) a ta hlavní
zodpovědnost je na tom výtvarníkovi za celý department, já jdu na kobereček když někdo z mého týmu nepracuje dobře. Měla
by být taková pravá ruka i hlava (smích) ta kostymérka. Musí hlídat pak i rozpočet.



7. S jakými překážkami se musí kostýmní výtvarník vypořádat? Ať už běžnými i nečekanými.

Běžná je nerealistický pohled na to, co to obnáší ta kostýmní výprava. Minimálně jsem se setkala, že by nějaká produkce to
měla reálně odhadnuté. Lepší je pak když jsou otevřeni komunikovat a docházíme k řešení. Vždy se snažím dodržet, že hlavní
postavy jsou specifické, chci to mít ušité a ne z fundusu, aby to fungovalo, když jsou nejvíce vidět. A to už jde teď celkem
udržet. V tom filmu je vždy vidět herec a tím pádem i to co má na sobě. Všechny ostatní věci jdou za tím. Musí si ty produkce
uvědomit, že se do toho musí zainvestovat.

Další překážka taky nepřipravenost režie, spustí se projekt a on nemá finální představu, pořád se něco mění, škrtá, nemá
obsazené herce, to je obrovský problém, protože nemůžu jinak začít pracovat. Ono vlastně když si jedna složka posune práci
o týden, tak i já musím a pak mi ten čas zkracují a nastavují si ho na úkor mého času. Neznalost profese je, v tom vidím
největší překážku. Spousta profesionálů o té profesi nic neví, proto se snažím ve všech rozhovorech dělat osvětu (smích). Je
to hrozné, když ty lidi včetně kamery a režie netuší co je kostým, jaké má zakonitosti a pak chtějí nesmyslný věci. Že třeba
kameraman chce měnit barevnosti, které jsou ale historicky dané. Pak ty lidi nejsou naučeni poslouchat, já bych si v životě
nedovolila říct nic zvukařovi o jeho profesi, protože o tom nic nevím. Ale pak mi zvukař vynadá, že jsem dala šustivou látku.
Samozřejmě se to snažím nedělat, ale jsou historická období, kdy prostě ty oblečení mají šustivé látky a s tím nic neuděláte.
Nebo když produkce nastaví natáčecí plán a nedá tam čas navíc na oblékání, to pak jsou lidé na tom place už i třeba 20
hodin, což je hrozné. To je ta neznalost. Kolik to obnáší času energie, nedocenění toho co vše a jaký prostor potřebuji, abych
tu práci udělala správně. To je ta největší překážka
.

8. Jaké jsou Vaše osobní recepty na komunikaci a spolupráci s režisérem?

Nemám. (smích) Člověk musí být co nejvíc připravený, mít co nejvíc svojí představu a co nejsrozumitelněji ji sdělit a na to
sdělení je několik způsobů, jak to sdělit. Ne každý má představivost a dokáže číst kreslený návrhy. Hodnotí jak se mu obrázek
líbí, ne jak bude věc tvarovaná. Málokterý režisér umí číst návrhy. Je lepší tedy komunikovat přes nějaký obrázky, rešerše,
přes nějaký reference. Evokovat ty ideje, vyladit si pohled na barevnosti. Je ale strašně důležitý co nejvíc komunikovat,
ukazovat průběžné výsledky práce, nutit ho k tomu zaujmout stanovisko. Bohužel mám ale naprosto většinovou zkušenost
nějaký nedostatečnosti toho, až někdy ten režisér ti řekne a jo dobrý tak ti důvěřuju a udělej to, ale pro mě je zajímavý vést
dialog. Nebo pak typ úzkostného režiséra který má potřebu ty věci diktovat do detailu, ale diktuje je špatně. Místo toho aby
mi řekl, chci aby ten člověk působil smutně, konzervativně, ale nepoutal moc pozornosti, tak mi řekne oblékni mu takovej
kabátek, ale to není vůbec podle představy. Důležitá je připravenost druhý strany komunikovat svoje požadavky.

9. Vedoucí kostymérkou?

To si člověk většinou vybírá někoho, s kým si rozumí. S tím člověkem trávíte 12 hodin denně (smích). Kdyby to byl někdo, kdo
vás otravuje nebo je proti vám, tak je to unávné a úmorné, to už jsem taky zažila. Musí být vzájemná důvěra, úcta, férovost.

10. A producentem?

Co nejrealističtější požadavky. Co nejvíc, co nejrychleji, s mírnou nadsázkou, aby tam byl mírný prostor. Mít vždy
vybudovanou rezervu, je lepší když zůstane, než když se ukáže že to bylo podceněné a něco chybí. Co nejvíc se přiblížit
realitě, být co nejpřesnější. Jasně, srozumitelně se vyjadřovat.

11. Z jakých různých zdrojů je možné získat kostýmy?

Tím, že si je vymyslíte a necháte vyrobit. Pak půjčení z fundusů, Barrandov nebo Česká televize. Teď je velmi expanzivní
Peris. Španělská firma co pomalu ale jistě ovládá evropský fundusový prostor. Postupně skupují fundusy po celý Evropě a
vytváýřejí síť. Což je na jednu stranu fajn, protože vám dle vašich požadavků dovezou kostýmy z celé evropy do prahy. Ale
druhá věc je, že protože se stávají takovým globálním vládcem, tak nastavují ceny a ty ceny jsou vysoké a moc není kam. Ty
malé půjčovny jim nejsou schopny konkurovat a oni pohlcujou trh.

Pak jsou také výkupy, doba do 100 let máte šanci koupit nějaké vintage věci, jako vzor, děláte pak repliky. Málokdy věc co je
50 let a víc starší obléknout herci. Je to křehké a málokomu to sedí, mění se proporce lidí. V současném filmu normálně
kupujete, tam kde by nakupovaly postavy, v obchodech, v sekáči,..

12. Jak vypadá kreativní proces při tvorbě postav?



Vezmu si scénář, vypíšu jednotlivé obrazy a jedu návrhy podle toho, co mě napadne na první. Tady je doma v županu, tady je
těhotná v parku, tady je ve společnosti. V těch jednoduchých siluetách to dělám, abych měla na první pohled představu, čím
prochází. Tu hlavní postavu si takto zobrazím, snažím se udělat si barevnou škálu pro jednotlivé postavy. Já ráda pracuju u
hlavních postav s modrou barvou. Vracím se k těm návrhům a pak ho dodělávám. Mezitím je teda ještě fáze, vyberu si z
fundusu věci, co mi sedí ke konceptu a oblékám to herci. Abych viděla co jí sluší, co ji nesluší, jak fungují jednotlivé barvy,
jednotlivé střihy a tak dále. Tím zjistím jak to tělo pracuje, jak ten herec s tím pracuje, jaký výraz má, co jde tím směrem,
kterým já chci jít. Když tímto projdu, tak jdu zpátky a začnu vyplňovat co funguje. Podle toho si udělám návrh a podle toho
to švadlena ušije. Další velmi důležitý krok je taky, že si v jednotlivých obrazech skládám ty postavy, které se potkají, aby
spolu fungovali. Je to taková křížovka (smích). Musíte se je naučit číst i tak, aby to bylo pořád jedno téma, jinak by se ta
postava rozpadla, pokaždé sice vypadá dobře, ale není to ta jedna linka, to je často problém. Vždy když se ti lidé potkají,
musí zastoupit to své téma.

13. Jak být co nejkreativnější, ale zároveň pragmatický vzhledem ke scénáři a rozpočtu?

Stanovit si co je důležité a čeho se můžu vzdát. Když vím, že nějaká postava tam řekne tři věty a bude v druhém plánu,
nebudu ji věnovat tolik energie a úsilí. V ideálním případě máte z podkladů stopáž. Vy z toho vidíte, jak dlouho herce v tom
jednom kostýmu vidíte a víte, čemu se věnovat, kde můžeme ubrat pozornosti a tím pádem i investice. Když vím, že boty tam
budou vidět minimálně, tak se soustředím více na vršek. Zas je ale důležité ten kostým mít dotažený.

14. Kde se dá a naopak nedá ušetřit u budgetu na kostýmy?

To jsou obvyklé věty, se kterými produkce přijde, “rozdělíme si ty komparzy na první druhý třetí plán a ty první budou
bezvadný, druhý méně a třetí jen tak. To nikdy neplatí. Vždycky je tahle tendence a oni toho komparzu nikdy nemají tolik aby
si to mohli dovolit. Jednou si vezmou tuhle skupinu vpředu a v druhým záběru si vezmou skupinku zezadu a daj dopředu, Pod
150 lidí na to nepřistupuji (smích). Ušetřit se dá v tom , že nevyplýtváte energii a čas na věci co se jen mihnou. Ale i ty věci
mohou být občas opravdu důležité, dávat pozor na významy. Nebo se postava v rámci vývoje objeví v jiné sociální vrstvě.
Aby to vidět. Ty kostýmy musí pořád vyprávět scénář, jít s tématem a pomáhat sdělení.



Respondent č.5: Josef Čechota (7.7. 2022)

1. Jak vypadá úplný zárodek kostýmní práce na celovečerním filmu?

No tak je to hodně času a hodně přemýšlení a hodně hledání. Když se jedná o dobový film, tak hodně pátrání v historických
pramenech, internet, knihy a tak dál. Když je to něco, co se týká fantasy, tak většinou si vytvářím u každého filmu nějakou
barevnou koncepci, kterou se snažím představit režisérovi a pak jít do toho. Já si v tom vždy najdu rád nějaký systém, klíč
podle kterého pak postupuji. Je to pak jednodušší, když je nějaká kostra, nějaká barevná škála, kterou si vyberu a rozdělím ji
mezi jednotlivý postavy, aby se mi ty barvy nemíchali. To je pro mě důležitý začátek. Dohledám si třeba časopisy z té doby,
obejdu antikvariáty, dohledám si, jak žila rodina v určité společenské úrovni a tak dál.

Úplný zárodek je, že mě osloví produkce, pak probíhají rozhovory. V některých příápadech chtějí vidět i nějaký náznaky,
moodboardy. Hodně to záleží i na osobních sympatiích. Jak si režisér a výtvarník sednou. Když to zafunguje, tak je to dobrý.

2. Jaké složení lidí obsahuje kostýmní výprava a jaká je jejich hierarchie?

Na vrcholu jsem já, jako výtvarník. Většinou mám k sobě asistenta, já pracuji s asistentem asi osm let, to je moje pravá i levá
ruka, druhá hlava (smích), ví to, co nevím já a musí dělat spoustu věcí. Zná obchody, dodavatele, kam zadat výrobu a tak
dále. No a pak je šéf kostýmního departmentu, supervisor. To je většinou zkušená osoba, co to dělá x let. Česky řečeno
vedoucí kostymér. Ten má na starosti zajištění všech pozic. Ty pozice jsou - herečtí kostyméři, z toho jeden hlavní, co je v
autobuse a vydává oblékačům kostýmy, co se pak nosí k hercům. Takže šéf a pak 3-4 herečtí kostyméři. Někdy je požadavek,
že nějaká hvězda chce mít svého osobního kostyméra, který nebude šahat na nikoho jiného. To je herecký department. Pak je
daleko větší komparzní department, protože často jsou velký scény 200 lidí a více. Tak tomu taky šéfuje někdo, crowd
costumer, ten má pod sebou pánské a dámské oddělení, kde je také menší šéf a ten má k sobě kostyméry, kteří dělají kostýmní
zkoušky, zařazují kostýmy apod. Pak jsou tam tzv. Daileys, kostýmní výpomoci když je hodně komparzu. To se rozpočítá
jednoduchou matematikou, kolik je potřeba na jednoho člověka apod. To je takzvaný placový. K tomu je ještě šicí dílna -
šéfová dílny plus eventuálně střihač a 5-10 švadlen, které pracují na těch hereckých kostýmech. Pak švadleny, které dělají
úpravy po kostýmních zkouškách. Další malé oddělení patynérna, to záleží na velikosti filmu a potřebě, 2-4 patynéři,
většinou studenti AVU třeba sochy, kteří si tímto přivydělávají. Ti provádějí tzv. Staření kostýmů, aby to, co vyjde nové z dílny
vypadalo, že to ten člověk nějakou dobu má. To je většinou stálý tým, každej má jinou denní sazbu i počet dnů a nasazení.
Pak jsou externí dodavatelé, ne všechno se stihne vyrobit v dílně. Já mám v Praze asi 4 dílny a ještě jednu skvělou krejčovou
v Liberci, která mi dělá těžkou krejčovinu, obleky. A ještě v případě uniforem mám army supervisora, který o těch
uniformách ví všechno. Tam nesmí být chyba. Ještě taky coordinator, což je vlastně produkční - má na starosti přesčasové
tabulky, směny, dopravu a tak dál. Pokud to vyžadují ty kostýmy tak třeba i obuvník. Pak i modeláři, pokud se jedná o brnění,
helmy a tak.

3. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

Většinou to připravuje supervisor, ale já nad tím mám rád kontrolu taky. Na menších projektech si to dělám i sám. Buď si
vyžádá produkce, abychom jim dodali rozpočet nebo dostaneme celkovou částku za výpravu i za lidi a museli jsme to
nastrkat do kolonek. Někdy to nevadí když se trochu přeleje z lidí do nákladů a obráceně. Ale důležitý je i v Čechách kvůli
pobídkám hlídat, aby měli všichni dodavatelé českou fakturační adresu, protože ty procenta co dostane producent zpátky se
platí jen z peněz utracených tady. I když jsme půjčovali v Madridu, tak Paris costumes má už pobočku v Praze, tak jsme to
vybrali v Madridu a naúčtovali jim tady.

4. Kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?

Většinou je to tak dvou až tří násobek natáčecího času. Pokud je třeba 5 týdnů natáčení tak minimálně 10 týdnů příprav. S
tím, že ten první týden se třeba jen sedí v kanceláři, tabulky, vzorkování. Pak se to pomalu rozjíždí a obvykle začíná
výtvarník, asistent a supervisor a pak se nabalují další lidi. Musí se to rozepsat do podrobna, počty kostýmů. Udělám si
chronologii všech postav, protože skriptka nastupuje až v době kdy to musím mít hotový. Z toho vlastně vyjdu, kolik je to dní,
jestli je možnost převleku, jestli bude mít herec kaskadéra, kolikrát se ten kostým vyrábí. Z toho se pak dělá rozpočet.

5. Jak se liší přípravy v jednotlivých žánrech? Jaké jiné faktory ovlivňují délku příprav?

Nejnáročnější je nejspíš to, když se dělá vše od počátku od návrhu, ať už je to fantasy, scifi nebo něco, co má vysokou míru
stylizace. To co vyžaduje absolutní výrobu, od vzorků, návrhů a podobně. To je vždy náročnější. Ty dobovky kupodivu když



tam není vysoká míra stylizace nejsou až tak náročné na přípravu, protože těch dobových kostýmů existuje v půjčovnách
dost. Samozřejmě ale žádnej výtvarník nechce dávat na hlavní herce kostýmy, který už tu hráli v několika válečných filmech,
tak tam se vždy počítá s výrobou. Pokud jsou na to prostředky. Půjčit si jeden kostým na nejvyšší míru na tři měsíce stojí
třeba 200-300 euro, ale výroba toho kostýmu je několikanásobně dražší. Je tam důležité také mít čas s hercem, což je když
děláte pro korporaci jako netflix tak tam to schvalování je opravdu dlouhé a ty herci jsou na poslední chvíli. Ale když je to
nezávislý film, tak tam jsou herci třeba i hned na začátku, což je skvělý. Musí se člověk spojit i s maskami, aby se chytlo kam
se sedí.

Záleží na půjčovnách, jaké si člověk domluví podmínky. Jeden komplet vás vyjde třeba na 150 eur na 3 měsíce, tak si to
zahrnete do rozpočtu. Musíte si vždy vytvořit rezervy - někdo nepřijde, přidají lidi, změní lidi. Tak je vždy dobrý mít aspoň 20
procent rezervu.

6. Jak probíhá spolupráce výtvarníka a vedoucího kostyméra?

V ideálním případě se nemusím o nic starat, když je zkušený, nemusím mu koukat pod ruce. Když mám jistotu, že udělá
rozpočet správně - každá účtenka se jí musí přidat kód a přidat k daný postavě v rozpočtu, abychom věděli, kolik máme
utraceno průběžně. Takže v ideálním případě může fungovat nezávisle na mně, realizuje mojí představu.

7. S jakými překážkami se musí kostýmní výtvarník vypořádat? Ať už běžnými i nečekanými.

To je pořád něco. Nikdy to úplně nejde tak, jak se řekne na začátku. Třeba nám přibydou kaskadéři, ten kostým je potřeba
dvakrát nebo třikrát. Nebo se vyškrtnou scény těsně před začátkem natáčení. Nebo se připíšou scény. Zkrátí se nebo se
prodlouží  natáčení. Je to živý organismus a na ty změny musí být člověk připraven.

8. Jaké jsou Vaše osobní recepty na komunikaci a spolupráci s režisérem?

Já v tom moc dobrý nejsem (smích). Ale vždy je důležité umět poslouchat. Kostýmní složka je jen jedna část z těch ostatních.
My všichni pomáháme aby to co chce režisér říct, aby tomu lidi co nejčistěji rozuměli. Poslouchat, nakoukat si od něj nějaké
věci, než se s ním člověk setká, aby věděl jeho styl, oblíbené barvy a tak.

9. Vedoucí kostymérkou?

Ideálně do toho moc nezasahovat, dělat kontroly jen občas. Hodně superviserů v Čechách dělali se zahraničními výtvarníky.
Proto je pak většinou zvyklý dělat pro nějakého cizince. Mají to pojatý, že oni si dělaj herce a my komparz. Tak je důležitý
jim říct, že tady není oni a my, že nám neposkytují servis jak těm zahraničním a že je potřeba spolupracovat. Také je dobré
pozvat supervisora na oběd, promluvit si o tom, zeptat se na lidi do týmu a tak.

10. A producentem?

Když je spokojený režisér a vychází rozpočet, tak je všechno v pořádku (smích). Ale jsou producenti a producenti. Některým
lidem jde o to, aby to udělali za co nejmenší peníze a vydělali, jiní zase vědí, že kvalitní výsledek něco stojí.

11. Z jakých různých zdrojů je možné získat kostýmy?

Fundus Barrandov, ale ten bohužel trochu zamrzl v čase, tam přestali nakupovat někdy v osmdesátých letech a nové akvizice
jsou malé. Pak Peris Costumes je skvělý, protože má hodně poboček, pak v Anglii jsou skvělé půjčovny, v Německu v
Babelsbergu, to je něco jako Barrandov. Pak se dá i z Ameriky, pokud je to americká produkce. Teď taky vzhledem k
udržitelnosti se hodně používají vintage shopy, secondhandy i na současnost nebo blízkou minulost.

12. Jak vypadá kreativní proces při tvorbě postav?

Vždy záleží na příběhu, čím postava prochází. Musí o tom člověk strašně dlouho intenzivně a neomezeně přemýšlet, žijete s
těmi postavami několik měsíců. Nějak se snažit vcítit do té postavy. Respektovat také herce, jeho požadavky, tělo a tak.

13. Jak být co nejkreativnější, ale zároveň pragmatický vzhledem ke scénáři a rozpočtu?



Vždycky to jde, vždy se najde cesta. Češi jsou v tom hodně typický, že dokážou najít řešení, na které by americký výtvarník
nepřišel, protože je zvyklej pracovat s drahými materiály. My tady v Čechách jsme zvyklý na to kutilství a i když je peněz
málo, je to možné zrealizovat.

14. Kde se dá a naopak nedá ušetřit u budgetu na kostýmy?

Je taková poučka. Rychle, kvalitně, levně. Trojnožka. No a když ta jedna noha není, tak to nefunguje. Když chcete něco
rychle a kvalitně, tak to nebude levně a tak dále.

Jinak těžko říct, to záleží projekt od projektu. Někdy se vyplatí i investovat ze svého, když víte, že vám to pomůže dál. Aby to
stálo za to. Většinou se mi to pak vyplatilo a vrátilo.



Respondent č. 6: Andrea Králová (8.7. 2022)

1. Jak vypadá úplný zárodek kostýmní práce na celovečerním filmu?

Dostanete nabídku od režiséra, většinou já pracuju už s režiséry spřízněnými, za tu svojí kariéru mám okruh režisérů se
kterými spolupracuji dlouhodobě. Tím pádem po té nabídce následuje setkání, buď jen s režísérem nebo s celým tvůrčím
týmem, řekneme si záměr jako filmový nebo inscenační a necháme si čas na rozmyšlenou. Ukážeme si ilustrační fotky,
prameny ze kterých čerpat nebo možnosti inspirací. A pak se za nějakou dobu zase potkáme a když jsou ty věci dobové nebo
stylizované, tak je začneme připravovat. Pokud dojde ke shodě s režisérem a štábem, tak se začneme postupně hledat a
realizovat. Je tam ale rozdíl, pokud děláte dobovku, současnost nebo něco úplně stylizovaného.

2. Jaké složení lidí obsahuje kostýmní výprava a jaká je jejich hierarchie?

Kromě výtvarníka, který spíše dělá tu supervizi a navrhne to, tak tam je kostýmní tým. Velí mu hlavní kostymérka a ta si k
sobě bere pomocnice, ty se pak starají o kostýmy na place, správně je obléci, pečovat o ně, spravovat. Do toho jsou i nějaké
specifické věci - ničení, krvácení atd. Tak se ty kostýmy musí udělat víckrát a v tom také pomáhají. Člověk taky spolupracuje
se švadlenou, obuvníkem, kloboučnicí. To já už mám i tým lidí, se kterými pracuji a řeším s nimi konkrétní zadání. U velkých
filmů kde je obrovská masa lidí, tak i kostýmní výtvarnice má asistentku, ale to jak kdo. Když děláte komparz a má 200 lidí,
tak to trvá, tak to už musíte mít větší tým lidí.

3. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

Buď vám řekne producent, kolik je na to peněz a vy se do toho trefujete nebo s ním nějak polemizujete. A potom strašně
záleží jestli děláte něco v koprodukci s televizí, barrandovem. Jestli ta produkce má svůj fundus. Z toho se dá pak čerpat.
Takže se ušetří. Pak to vzniká tou zkušeností. V dnešní době je speciálně rozdíl současnost x dobovka a jak moc blízká
minulost to je. V té blízké to můžete i koupit, sehnat v sekáčích ale ty historické už musíte nechat ušít. Ušít jedny biedermayer
nebo ampír, to stojí třeba třicet tisíc. Je to rozdíl, takže ten rozpočet se odvíjí podle toho co je to za typ věci. Proto se dneska
už netočí tolik dobový věci, protože ty hodně skáčou.

4. Kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?

Týdny/měsíce. Ale když jsme třeba připravovali pohádku Čertí Brko, tak to bylo skoro rok. Tam se setkalo víc profesí. Třeba
jsme dělali helmy, odlejvali kopita, šili růže. Než jsme navrhli a shodli se na podobách postav, který jsou pohádkový a
specifický, tak to trvá. A já jsem byla i ráda, že nám tenhle čas nechali, protože tyhle věci jsou náročný.

5. Jak se liší přípravy v jednotlivých žánrech? Jaké jiné faktory ovlivňují délku příprav?

U dobového filmu musíte jít hodně do zdrojů, dobových úzů, historie módy a musíte si to nasát a pak se to hůř hledá. Je to
práce co mě víc baví, je víc tvůrčí, pasujete to na charaktery postav. Když děláte současnou věc, jdete do krámu a kupujete a
herečky vám říkají co jim sluší a co ne (smích). U těch dobových věcí si to tolik nedovolí. U tý pohádky je příprava asi jedna
z nejdelších, pokud to nevyberete celé z fundusu. Pokud ale děláte fantaskní kostýmy vyžadující více profesí, masky, paruky,
náhlavce, boty a tak dále, tak to prostě trvá.

6. Jak probíhá spolupráce výtvarníka a vedoucího kostyméra?

Hlavně je dobrý když si sednou lidsky a když na sebe slyší. Každý výtvarník má specifický způsob práce a buď tam probíhají
nějaký sympatie, protže někdy se ty projekty dělají dlouhodobě. To je primární věc. Děláte s někým, kdo má podobnou optiku,
poetiku věcí, smysl pro humor. Je lepší, abyste byly v dobrým vztahu než blbý, to je vždycky na tý práci odrazí.

7. S jakými překážkami se musí kostýmní výtvarník vypořádat? Ať už běžnými i nečekanými.

Třeba když je hodně lokací, tak se někde něco zapomene. Když je nějaký speciální kostým, zkouší se třeba v jiném
departmentu, zapůjčení či odkoupení nebo se zkouší přes producenta vybarterovat. Když se zjistí ráno natáčení, že něco
chybí, je toho spoustu.



8. Jaké jsou Vaše osobní recepty na komunikaci a spolupráci s režisérem?

Udržovat dobrou náladu a přesvědčení, že všechno zvládneme a všechny programy vyřešíme bez stresu. Já většinou pracuji s
režisérama, kteří mají příjemnou povahu, neřvou na place, nejsou hysterický. Já taky řeším problémy v klidu. Jsme tak
domluvený dopředu, že když cítím, že v tom scénáři bude něco problematický, tak se na to s tím režisérem připravíme a
řekneme si, co jsou naše možnosti, jak finanční, tak fundusový a ten režisér na 99,5% na to přistoupí a hledáme tu cestu.
Hledá se řešení.

9. A producentem?

Já s producentem přicházím do styku před natáčením o budgetu, pak když potřebujeme komunikovat speciální složky a v
poslední řadě kdyby byl problém s hercem, tak nejdřív to jde přes režiséra, pak se to řeší s producentem. Ale záleží na typu
situace. Co se týče kostýmů, pro mě je vždy směrodatný režisér, ten má právo veta.

10. Z jakých různých zdrojů je možné získat kostýmy?

Fundusy jako Barrandov, secondhandy. Měla jsem na historické věci něco půjčeno z Vídně. Španělsko je na nás moc drahý.
Na uniformy jsme měli konexi na polský fundus, ale nakonec jsme to sehnali u nás z nějakých sbírek. Uniformy jsou dost
problém a to pak třeba řeším s producentem, jaká je cesta. Nebo chybí odznaky,

11. Jak vypadá kreativní proces při tvorbě postav?

Jdu hodně do zdrojů, když jsou to dobový věci - knížky, časopisy nebo si třeba pustím film z té doby. To mi hrozně pomůže,
jak se líčili, jaké nosili brýle, jak se oblékali když myli nádobí nebo když šli ven. No a pak se dívám dost po ulici, to je
nekonečný zdroj inspirace. Když sedíte v tramvaji, tam je hrozně příběhů, to mi pomáhá. Mám i hodně ráda stylizaci, to je
pak taky na debatě s producentem, jak moc stylizovaný to mít. Jestli to unese scénář a čemu všemu to pomůže. Ale taky to je
určitým způsobem risk. Pokud je to současnost, toho je teď hrozně moc, když je něco malinko stylizovaného i třeba od
architekta, tak to udělá takový obrázek, který je víc výjimečný a to mi připadá, proč si to nedovolit, víc to vystoupí z řady.
Musíte obléci dobře jak postavu, tak komparz, pak z toho se teprv ta doba úplně vyloupne a je to podívaná. Kompromisy a
škrtání sníží kvalitu, to si nějací producenti neuvědomují. I Když já se to snažím vždy dělat co nejlevněji - fundusy, sekáče
apod. Chápu kontext toho financování a že občas ty peníze opravdu nejsou. Ale stejně dávat na tu kvalitu důraz.

12. Jak být co nekreativnější, ale zároveň pragmatický vzhledem ke scénáři a rozpočtu?

Musí se to skládat ze spoustu zdrojů. I ve fundusu se dají dobře vyhrabat věci, když je na to čas. Nebo sekáče v malých
městech se dá objevit skvělé věci. Sbírám po kamarádech, příbuzných. Něco si schovávám a pak to půjčím na film. Nebo
přešívám hotové věci a nešiju od základu.

13. Kde se dá a naopak nedá ušetřit u budgetu na kostýmy?

To hodně závisí, kolik je postav a kolik komparzu. Kostýmní rozpočet neplní jen fyzické peníze, ale i kostymérky, množství
kostýmů na půjčení. Takže se dá ušetřit na filmu kde je míň postav (smích). V současnosti můžete říct komparzu ať přijdou ve
svém. Přešíváním, recyklací věcí, využíváním fundusů i divadelních. Nešít ty věci. Ale je tu spoustu krejčovských dílen kterým
bych ráda dala práci. Je to ale jiný dělat civilní věc a pohádku - tam mám ráda když je vidět kreativita výtvarníka. Já už ty
věci z fundusů poznám a nechci aby to u mě bylo vidět. To je hrozně široké téma.



Respondenti č.7 a 8: Zuzana Máchová a Iveta Trmalová

1. Jaké jsou hlavní úkoly vedoucího kostýmů v přípravách

IT: Přečíst si scénář, udělat rozpočet. To vždy chtějí udělat na začátku. Už ale mají vždy představu, kolik chtějí utratit za ten
film. No a moje zkušenost je, že nejvíc peněz jde na architekty a dekorace, pak trochu kostýmy, ale to ještě koliduje s
maskama. Takže se začne rozpočtem a pak se rozjedou všechny profese. Přečíst scénář, udělat odhad, na lidi, kolik
potřebujeme, kolik na kostýmy, co vyrábět nevyrábět, u každého projektu je to jiné - dobovka nebo současnost.

ZM: No a nejhorší na tom je, že ze začátku k tomu nejsou relevantní podklady. Scénář je literární nebo jen nějaká synopse a
všichni říkají, že komparz nebude, místnosti poloprázdné a my už za ta leta víme, že to nikdy není pravda. Takže s tím
rozpočtem je to vždy velice obtížné, a jak říkala Iveta, ty kostýmy bývají na posledním místě. Že se liší černé kalhoty
současné od gotických, to už produkcím uniká.

IT: Oni ještě tak pobírají dobovku, ale to také mají představu, že to se nějak dá, je to na Barrandově. Ale dneska ty věci si
půjčit je také už drahé, vyrobit ještě dražší a ty půjčené jsou zničené, hezké věci v čudu a ty hezké věci co už najdete, jsou šité
na jiné lidi než dnes - dnešní lidé mají jiné proporce. Maj větší nohy, delší ruce a tak dále. Musí se to pak vyrobit, ale také už
nejsou ty řemeslníci, co bývali. Dnes na Barrandově jsou dva krejčí, bývalo jich tak patnáct.

ZM: Pak se jdou hledat ty kostýmy, do televize, na Barrandov. Když je to současnost, tak se musí do obchodů, ale problém
když pak v létě točíte zimu, všechny obchody mají plavky. To je jeden problém a druhý, že v tom roce právě frčí fialová a
režisér chce bledě modrou, tu nekoupíte než přijde zase do módy.

IT: Možná teď je jen trochu lepší situace, že jsou internetové obchody, to je ale novinka poslední 4 roky, kdy my už můžeme
objednávat. Tam ale není ta rychlost a prodleva týdne bývá pro film moc. Na tu současnost už ani nás kostymérky, co to
dělají dlouho, neoslovují, protože radši vezmou nějakou studentku co to udělá levněji, ale nám to vlastně vůbec nevadí
(smích).

ZM: Ta současnost je i nevděčná v tom, že tomu každý rozumí. Dobovka, tam je to dané a nemluví do toho nikdo.

IT: Ale teda zažila jsem i, že režisér točí dobový film a nechce to mít dobově přesně, protože mu to nepřijde hezké. Pak z toho
vznikne ale divnej paskvil. Hodně herců naopak to má opravdu rádo, ty dobové kostýmy, hodinky originál apod. Že jim to
pomáhá a dodělá to tu postavu. To ale naštěstí vždy dělá výtvarník, tohle přesvědčování režiséra a ten by ho měl respektovat.

2. Co je na této pozici nejzajímavější?

IT: Ty témata, člověk se dobře seznámí s tématem, dostanete spoustu podkladů. Obohacuje mě to informacema a vlastně se
vzdělávám. Pak je to zajímavý určitě, než kdybych dělala něco jiného.

ZM: Já nevím, já to dělám padesát let (smích) a do dneška to dělám ráda.

IT: Ale Zuzka, ta miluje práci s látkama a vyloženě ji baví to oblečení, to já tolik nemám. Ale já mám hodně ráda i to
dotvoření, což má dělat ten výtvarník, ale často to děláme my. Vytvoříte si tam příběh a někdy i ty režiséři jsou rádi, že nás to
takhle baví a to mě baví.

3. Proč nedělat výtvarnictví?

ZM: To tak bylo v té době, kdy jsem se k tomu dostala a to bylo vlastně náhodou. Tenkrát nebyly ty možnosti co byly dneska a
tak to takhle přirozeně pokračovala.

IT: Já jsem to občas dělala, toho výtvarníka a nebavilo mě to. Ve 30 letech jsem měla ty ambice, že to umím taky a zvládnu
to. Ne teda dobovky (smích). Na lehčích filmech mě to bavilo, si to dělat sama. Ale vždycky mě ubíjelo to, že to není jen to
výtvarnictví. Musíte přesvědčit toho herce o tom svém, v tom jsem se necítila silná. Druhá věc je taky, že si nemyslím, že jsem
pro ně nebyla ten partner. Oni vás pak můžou převálcovat - ti režiséři a herci apod. Byla pro mě kostyméřina vlastně
pohodlnější, cítím se v tom dobře, mám ráda tu organizaci a mít to tak vše naplánováno.



ZM: Ale pravda je, že i my to výtvarnictví máme možnost velmi uplatnit a kreativně se realizovat v klidu.

IT: Ty výtvarníci se soustředí na hlavní proud herců, ale je tam vlastně spousta figurek, který se tam míhaj a na ty se můžeme
soustředit my.

4. Co je na této pozici nejnáročnější?

ZM: Komunikace s lidma, nepochopení.

IT: Úplně se změnil rytmus filmu, doba, strašně se to zrychlilo. Produkce pracuje na počítači. Mají pak pocit, že se zrychlilo
i všechno ostatní, šití věcí třeba. Ono to ale tak nefunguje, furt je to ruční výroba.

ZM: Musí se domlouvat maskéři, rekvizitáři a asistenti režie dohromady. Dříve byly porady, všichni se domluvili, zúčastnili,
architekt řekl kanape bude červený, my věděli, že nesmí být červený šaty a všechno se vědělo. Dneska se nikdo s nikým
nedomlouvá, všichni si píšou maily, ty někdo nečte, všechno musí být včera. Takže největší problém je s komunikací, aby se
všichni domluvili.

IT: Ale i s tím přístupem. My to děláme dlouho a navykly jsme si na způsob práce. Byly jsme na Barrandově, všichni
zaměstnanci a v jedné budově. Tak když něco nebylo jasné, šla jsem o patro víš a zeptala se režiséra. No a teď jsem vlastně
trochu znevýhodněna oproti tomu, už mi to tolik nevyhovuje a oni nám ještě říkaj, že jsme starý struktury.

ZM: Já mám taky problém s tím, že jsem zvyklá na technickej scénář, kde člověk vyčetl absolutně všechno. Dneska realizační
scénář vypadá jako synopse.

IT: Předtím byli asistenti režie studenti FAMU, co to chtěli dělat. Dnes už nejsou tvůrčí. Musí člověk i mít trochu cit na to,
koho kam typově obsadit. I s tím castingem je dnes problém a lidi o tom tak tolik nepřemýšlí. Musí znát historii, reálie.

5. Jak probíhá komunikace s produkcí?

ZM: To bych řekla, že čistě záleží na lidech, jako u všeho. Někdy se domluvit nelze a někdy se těžký problémy vyřeší velmi
jednoduše, je to záležitost lidí.

IT: Dneska se z toho stal byznys. Spousta filmů se dělá jen kvůli výdělku. My jsme dělali se srdcařema, kteří chtějí dělat film,
příběh, aby to mělo přesah. Tam je to pak ten rozdíl. Ti srdcaři s tím filmem jdou a je s nimi komunikace jednodušší. Všichni
sice hlídají, aby se moc neutratilo, ale nechtějí pak po nás aby lidi chodili ve svým, když děláme válku.

6. Jak probíhá komunikace s výtvarníkem?

IT: Tak zase jak s kterým, Zuzana dělala dlouho s panem Pištěkem (smích).

ZM: Probíhala velmi dobře. Jsou lidi, kteří si sednou, ti pak spolu dělají delší dobu. No a jsou lidi, kteří se spolu potkaj,
nesednou si a pak ten film třeba ani nedodělají. Opravdu záleží, jestli si ty lidi sednou a je to spíš o charakteru, než o profesi.

IT: Je to taková symbióza a to si ty lidí musí uvědomit. Neměl by jeden překračovat do kompetencí toho druhého. Nemůže si
kostymérka honit triko na výtvarníkovi a výtvarník musí respektovat kostyméra, protože ho potřebuje.

ZM: Výtvarník, ať se stane cokoliv, se musí zastat posádky a musíme být spolu na jedné lodi a ne na sebe navzájem házet
vinu. To by se ten film pak nedal dělat.

7. Jaký potřebují tým, kolik týdnů na přípravu podle scénáře - jak se to odhaduje?

IT: Záleží dle žánru opět. Patina trvá, klidně půl roku. My jsme dělali film Příběh rytíře, kde se skoro všechno šilo a asi půl
roku se vyrábělo. To bylo dvacet let zpátky, dnes chtějí vše uspěchat a možná by dali už jen tři měsíce. Na dobovkách
většinou dnes dávají dva měsíce. To pak chtějí,  abych sehnala deset švadlen co tady budou šít.



IT: To odhadování záleží, je to o zkušenostech, co vím kde se dá obstarat, jak dlouho se to šije, je to hrozně individuální. Vše
se dá vyrobit, ale stojí to spoustu peněz. Jde o to, jestli je chtějí dát nebo nechtějí. Ale podle mě se ty filmy dají udělat hezky
bez peněz, ale to by zas musely mít hezké scénáře. Teď ale všechno chtějí všichni.

IT: Dále v týmu je člověk co musí hlídat návaznosti. Někdo na komparz.

ZM: Amadeus se připravoval půl roku, ale šilo se i v zahraničí, vše na Barrandově se tomu podřídilo, dílny se zastavily a
dělalo se. Ale do určitý míry, Barrandov tomu nefandil. Byl to cizí film, tuhý komunismus, Forman byl emigrant.

IT: Ale oni se tu točily i zahraniční projekty, neměcké, anglické, ale až v 80. letech a ještě to bylo utajené.

IT: Zpátky k těm profesím teda, dřív ten kostymér uměl vše, zpatinovat, došít apod. Dneska máme patinéry, kteří tam ale také
nejsou pořád, spíše u těch velkých dobovek

8. Jak se připravuje kostýmní rozpočet?

ZM: Těžko (smích), protože nejsou podklady. Musí se odhadnout léty praxe, spočítat figury, co se musí šít a dát tam 10%
navíc a doufat, že to klapne. Dříve na Barrandově se to dělalo lehčeji, přesně jsem totiž věděla jaké kostýmy bude postava
mít. Bylo to konkrétní a přesně vyčíslené. Ale dnes konkrétní informace zjistí člověk až při likvidaci (smích). Musí se to
odhadnout podle počtu lidí a zkušeností. Je to složité v tom, že pak se musíte do těch peněz trefit.

IT: Už při čtení scénáře mi dojde, že asi na ulici nebudou jen dvě postavy, ale to už já musím vědět dopředu. Oni to vlastně
zjistí až po obhlídkách třeba, i když mi předtím tvrdili, že tam nikdo nebude (produkce). Takže já už to tam musím psát do
toho rozpočtu. Většinou mi to vyjde přesně, nikdy za třicet let mojí práce se mi nestalo, že bych rozpočet přesáhla.


